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امام جمعه تبریز:
چه کسی پاسخگویی گرانی افسارگسیخته 

اخیر است؟
آل هاشـم، امـام جمعـه تبریـز در بخشـی از سـخنان خـود با انتقـاد از گرانی هـای اخیر 
از جملـه خـودرو، برنـج و دارو در روز های گذشـته گفت: چه کسـی پاسـخگویی گرانی 
افسارگسـیخته اسـت؟، آقایـان وزارت صمـت و وزارتخانه هـای ذیربـط بیاییـد تـاش 

کنیـم به مـردم کمـک کنیم.
نماینـده ولـی فقیه در آذربایجان شـرقی گفـت: دولتمردان باید به مشـکات اقتصادی 
و معیشـتی مردم بیش از پیش توجه و حساسـیت داشـته باشـند و برای حل مشـکات 

معیشـتی بـه ویژه تـورم و گرانی اقـدام عملی کنند.
حجت الاسـام سـیدمحمدعلی آل هاشـم، در خطبه هـای نمـاز جمعـه این هفتـه تبریز 
گفـت: یکـی از راه هـای رسـیدن بـه عدالـت مبـارزه بـا فقـر و فسـاد مخصوصا فسـاد 

اسـت. اقتصادی 
وی، یکـی از مفاسـد اقتصادی را سـوء اسـتفاده از اصـل ۴۴ قانون اساسـی و واگذاری 
کارخانه هـا بـه بخـش خصوصی دانسـت و گفت: روند اجـرای اصل ۴۴ قانون اساسـی 
از زمـان ابـاغ آن توسـط مقـام معظـم رهبـری تـا بـه حـال مطلـوب نبـوده اسـت و 
مصلحـت کشـور ایجـاب می کنـد کـه اصـل ۴۴ قانـون اساسـی و واگـذاری امـور بـه 

بخـش خصوصـی اجرا شـود.
حجت الاسـام و المسـلمین آل هاشـم، نسـبت به قانوندانان قانون شـکن هشدار داد و 
گفـت: برخـی افراد هسـتند قانـون خوب می دانند و با سـوء اسـتفاده از اصل ۴۴ قانون 
اساسـی کارخانـه ای را خریـداری و بـه بهانـه هـای مختلف بعـد کارخانـه را تعطیل و 

کارگـران را بیـکار و صاحب زمیـن میلیاردی کارخانه می شـوند.
وی یکـی از ضرورت هـای رونـق و جهـش تولیـد را ضـرورت توجـه بـر اهلیـت افراد 
در واگـذاری صنایـع و کارخانه هـا بـه بخـش خصوصـی دانسـت و افزود: بـی توجهی 
بـه اهلیـت افـراد، امکان سـوء اسـتفاده را به برخی سـود جویـان خواهـد داد و تعطیلی 
مجموعه هـای تولیـدی و تغییـر کاربـری آنهـا زیرپا گذاشـته شـدن حقـوق کارگران را 

به دنبـال خواهد داشـت.
امـام جمعـه تبریـز در بخـش دیگـری از سـخنان خود بـا انتقـاد از گرانی هـای اخیر از 
جملـه خـودرو، برنـج و دارو در روزهـای گذشـته گفـت: چه کسـی پاسـخگویی گرانی 
افسارگسـیخته اسـت؟، آقایـان وزارت صمـت و وزارتخانه هـای ذیربـط بیاییـد تـاش 

کنیـم به مـردم کمـک کنیم.
وی بـا بیـان اینکـه دسـت های برای تضعیـف نظام و دولـت در کار اسـت، اظهار کرد: 

پشـت پـرده گرانی هـای اخیر بررسـی و دلایل آن شناسـایی و اعام شـود.
نماینـده ولـی فقیـه در آذربایجـان شـرقی تصریـح کـرد: مـردم تبریـز و آذربایجـان از 
دولـت و ریاسـت جمهـوری می  خواهند بـرای برخورد با گرانفروشـی و نابسـمانی های 

بـازار اقدام جـدی و عملی شـود.
وی اظهـار کـرد: دولتمـردان بایـد بـه مشـکات اقتصـادی و معیشـتی مـردم بیش از 
پیـش توجه و حساسـیت داشـته باشـند و برای حل مشـکات معیشـتی به ویـژه تورم 

و گرانـی اقـدام عملـی کنند.

  علم الهدی
باید با تمام توان از مردم افغان در ایران 

استقبال کنیم
امـام جمعـه مشـهد گفت: مردم ایـران و افغانسـتان با یکدیگـر اختاط خونـی دارند و 
از یـک نـژاد انـد. در گذشـته، بخـش عمده ای از افغانسـتان جزو خراسـان بـزرگ بوده 

اسـت و مردم افغانسـتان همشـهری ما مردم مشـهد محسـوب می شـوند.
حجـت الاسـام سـید احمـد علم الهـدی ظهـر امـروز در حـرم مطهـر رضـوی)ع( بـا 
اشـاره بـه فرارسـیدن روز ارتـش جمهـوری اسـامی، اظهار کـرد: مقاومـت در عناصر 
رزمنـده، آن چیـزی اسـت کـه ارتـش، سـپاه و نیروهـای رزمنده مـا را ممتـاز می کند. 
مقاومـت جوهـره باعظمتی اسـت کـه امروزه محـور تمـام حرکت های عزیـزان مدافع 
مـا بـرای مقابلـه بـا دشـمن و اسـتکبار قـرار گرفته اسـت و آن چنـان بازدارنده اسـت 
کـه دشـمن بـا وجـود تمـام عداوت ها، بـه خاطـر مقاومـت غیرتمندانـه ارتش و سـپاه 

جمهـوری اسـامی، قـدرت تجـاوز به نظـام ما را نـدارد.
وی افـزود: امـروز دشـمن در اطراف مـا حضور دارد، امـا وجود نیروهای ارتش و سـپاه 
در دریـا، هـوا و زمیـن باعـث شـده اسـت دشـمن جـرات نکنـد به مـا نزدیک شـود و 
چـون از انجـام هـر گونـه فعالیتـی در راسـتای تجـاوز بـه حریـم مـا عاجـز اسـت، به 
انـواع توطئه هـا چنـگ می زنـد. لـذا آن چیـزی کـه در کنـار مقاومـت سـپاه و ارتـش 
مهـم اسـت، بصیـرت شـما مردم می باشـد. بصیـرت شـما باید مانـع از تحقـق اهداف 

شود. دشـمن 
نماینـده ولـی فقیـه در خراسـان رضـوی بـا اشـاره بـه حادثـه اخیـرا رخ  داده در حـرم 
رضـوی، بیـان کـرد: دشـمن از ایـن حادثـه بـرای ایجـاد اختاف بیـن مردم ایـران و 
افغانسـتان اسـتفاده می کنـد. مردم ایران و افغانسـتان بـا یکدیگر اختـاط خونی دارند 
و از یـک نـژاد انـد. در گذشـته، بخش عمده ای از افغانسـتان جزو خراسـان بزرگ بوده 

اسـت و مـردم افغانسـتان همشـهری ما مردم مشـهد محسـوب می شـوند.
علم الهـدی عنـوان کـرد: افـرادی ماننـد ابن سـینا، فارابـی، مولانـا و آخوند خراسـانی 
کـه در تاریـخ منحصـر به فـرد بودنـد، از اهالی افغانسـتان انـد، در حالیکه جـزو مفاخر 
ایرانـی بـه حسـاب می آینـد. رهبـری نیـز در یکـی از سـخنان خـود فرمودنـد مفاخـر 

علمـی شـرقی اسـام بـه مراتـب از مفاخـر علمـی غربی اسـام بالاتـر اند.
وی بـا تاکیـد بـر اینکـه ایـران و افغانسـتان یکـی انـد، گفـت: مـا بـدون افغانسـتان 
نظـام  بـا  امـام)ره(  کـه  روزی  آن  می دهیـم.  دسـت  از  را  فرهنگی مـان  ریشـه های 
ستم شـاهی مبـارزه می کـرد، بـرادران افغانسـتانی تنهـا ملتی بودنـد که در ایـن مبارزه 
بـه مـا کمـک می کردنـد. در دوران 8 سـال دفـاع مقـدس نیـز در کنـار رزمنـدگان 
باغیـرت مـا، بـرادران افغانسـتانی در صفـوف دفاع مقدس حضور داشـتند و عـده ای از 

ایـن عزیـزان به شـهادت رسـیدند.
امـام جمعـه مشـهد خاطرنشـان کـرد: چندیـن سـال اسـت مـا دشـمن را بـه عقـب 
رانده ایـم و آن جبهـه ای کـه در 1500 کیلومتـر خـاک ما تشـکیل شـده بـود را تا کنار 
دریـای مدیترانـه عفـب زده ایـم و در آن جا در حال مبارزه با دشـمن هسـتیم و بیشـتر 
رزمندگانـی کـه در ایـن جبهـه در حـال همـکاری بـا مـا انـد، عزیـزان افغانسـتانی ما 
هسـتند. فاطمیـون و بسـیاری از یـاران شـهید سـلیمانی از بـرادران افغانسـتان بودند.

علم الهـدی اضافـه کـرد: دشـمن ایـن آمیختگـی بیـن ایرانـی و افغانسـتانی را دیده و 
افغـان را مـاک قـدرت ایـران تشـخیص داده اسـت و ایـن هماهنگـی بیـن دو ملت، 
دشـمن را بـه زانـو در آورده اسـت و مجبـور شـده دمـش را روی کولـش بگـذارد و از 

افغانسـتان فـرار کند.
وی بـا اشـاره به حضـور مهاجرین افغانـی در ایران و با بیـان اینکه این افـراد مهمانان 
مـا هسـتند، گفـت: مـا بـا همه تـوان از ایـن عزیـزان اسـتقبال می کنیـم. خواهـران و 
بـرادران افغانـی بـرای مـا، ماننـد مهاجرینـی هسـتند کـه از مکـه بـه مدینـه هجرت 
کردنـد. در آن زمـان نیـز مسـلمانان امکانـات خـود را تقسـیم کردنـد و مهاجریـن را 
در زندگـی خودشـان جـای دادنـد. امـروز نیـز بـرادران و خواهـران افغـان مـا کـه بـه 
هـر علتـی بـه ایـران مهاجـرت کرده انـد، شـریک زندگـی مـا هسـتند و بـه کـوری 
چشـم دشـمن، بایـد بـا آغـوش بـاز از آنـان اسـتقبال کنیـم و قـدر آنـان را بـه خاطـر 
فداکاری هایـی کـه تاکنـون در عرصه هـای انقاب، دفـاع مقدس و همکاری با شـهید 

سـلیمانی داشـته اند، بدانیـم.
امـام جمعـه مشـهد ادامـه داد: مـا بایـد با وجـود مشـکات معیشـتی، تحریم ها سـایر 
مشـکاتی کـه دشـمن هـر روز بـرای مـا ایجـاد می کنـد، تـاش کنیـم بـه عزیـزان 
افغانسـتانی مهمـان در ایـران کـه همدرد ما هسـتند، سـخت نگـذرد و زندگی خوش و 
خرمـی داشـته باشـند و بتوانند بـا اطمینان و آرامـش کامل به وطن خودشـان بازگردند 

و در آن سـرزمین اسـامی مدافـع انقـاب و ارزش های دین باشـند.

فریاد فلسطین در دفاع از حریم مسجدالاقصی
بیش از 150 زخمی در حملات وحشیانه صهیونیست ها به معترضین فلسطین

تشــدید درگیری ها میــان نیروهای رژیم 
صهیونیســتی و فلسطینیان که مدتی است 
آغاز شــده، صبح روزگذشــته در مســجد 
الاقصــی منجر بــه زخمی شــدن 150 
فلسطینی و بازداشت بیش از ۴00 نفر شد.

گزارش ها حاکی از آن اســت که نظامیان 
اشــغالگر بــه کلینیــک پزشــکی مجاور 
»مصای قِبَلی« در مسجدالاقصی یورش 
بــرده و مانــع رســیدگی کادر درمان به 

فلسطینی های مجروح شده اند.
هال احمر فلســطین اعام کرد: شــمار 
مجروحــان حملــه رژیــم صهیونیســتی 
بــه نمازگزاران فلســطینی بــه 15۲ نفر 
رسیده اســت. »نفتالی بنت« نخست وزیر 
رژیــم صهیونیســتی هم اکنــون در حال 
رایزنی های امنیتی دربــاره نحوه مقابله به 

فلسطینی هاست.
درگیری های  از  پس  فلسطینی  نمازگزاران 
خشونت آمیز رژیم صهیونیستی با ورود به 
مصای قبلی برای نماز جمعه وارد مسجد 

شدند.
در پی یورش نیروهای رژیم صهیونستی و 
شهرک نشــینان افراطی به مسجد الاقصی 
در چند روز گذشــته، ســازمان همکاری 
اســامی نیز در بیانیه  ای ایــن اقدام را به 

شدت محکوم کرد.
سازمان همکاری اسامی همچنین نسبت 
شهرک نشــین  گروه های  تهدیدهــای  به 
افراطــی علیه فلســطینان در صحن های 

مسجد مبارک الاقصی هشدار داد.

ســخنگوی وزارت امــور خارجــه تعرض 
بی شــرمانه صهیونیســت ها در ماه مبارک 
رمضان به اماکن مقدس فلسطین و یورش 
به روزه داران و نمازگزاران در مسجدالاقصی 
را قویا محکوم و نســبت به تداوم اقدامات 
وحشیانه و تروریستی اشغالگران در قدس و 

فلسطین اشغالی هشدار داد.
هماهنگ کننده ویژه ســازمان ملل متحد 
در روند صلح خاورمیانه در واکنش به موج 
جدید حمــات صهیونیســت ها به قدس 
اشغالی و مســجد الاقصی گفت: ما عمیقاً 
نگران وخامــت اوضاع امنیتــی در قدس 
هســتیم و اقدامات تحریک آمیز در اماکن 

مقدس باید متوقف شود.
»حازم قاســم« ســخنگوی حمــاس به 
رخدادهای امروز در قدس واکنش نشــان 
داد و تأکیــد کــرد: »حمله ای کــه امروز 
علیه مســجد الاقصی رخ داد، یک جنایت 
صهیونیستی است. ملت ما آماده جانفشانی 
در راه ]مســجد الاقصی[ است. ده ها هزار 
نمازگزار به مســجد الاقصــی می روند تا 
پیامی قوی مبنی بر آمادگی برای فداکاری 

و حفظ هویت مخابره کنند«.
کانــال 1۴ تلویزیون رژیم صهیونیســتی 
گزارش داد که هشــت نیــروی پلیس این 
رژیــم در درگیری هــای امروز بــا جوانان 
فلســطینی در مســجد الاقصــی مجروح 

شده اند.
فلسطین این روزها به میدان نبردی تبدیل 
شده که یک ســوی آن فلسطینی ها برای 

آزادی سرزمین خویش و دفاع از مقدسات 
اســامی از جمله مســجد الاقصی به پا 
خواسته  و در سوی دیگر ارتش صهیونیستی 
تا دندان مســلحی اســت که این روزها از 

هیچ جنایتی فروگذار نمی کند.
قیام سراســری و یک پارچه فلســطینی ها 
بــرای حراســت از ارزش های اســامی، 
روزگذشته حضوری گسترده در نماز جمعه 
مســجدالاقصی را از خود نشــان داد که 
متاسفانه با تجاوزگری و حمات وحشیانه 

صهیونیست ها همراه شد.
ســحرگاه روزگذشــته جمعه اشــغالگران 
صهیونیســت بار دیگر به مســجدالاقصی 
یورش بردند و شماره شــهدای فلسطینی 

طی دو روز به هفت نفر افزایش یافت.
نظامیــان رژیــم صهیونیســتی بــا ورود 
غیرقانونی به مســجدالاقصی به ســمت 
فلســطینی هایی کــه ســعی در مقابله با 
آنها داشــتند، گاز اشــک آور و گلوله های 

پاستیکی شلیک کردند.
صحن هــای  در  گســترده  حضــور 
مســجدالاقصی در نماز جمعه به مثابه این 
پیام آشکار اســت که ملت فلسطین در هر 
مکانی آماده جانفشانی برای هویت عربی و 

اسامی مسجدالاقصی و قدس است.
این توهم اشغالگران مبنی بر اینکه اقدامات 
آنهــا مانعی بر ســر راه حمایــت مردم از 
از خطر یهودی سازی است  مسجدالاقصی 
را هم نشــان می دهد. فلســطینی ها تاکید 
کرده اند که با تهدیدات و کشــتارها مقابله 

می کنیم و نمی ترســیم و بــه جهان ثابت 
می کنیم که این وطن نگهبانان خود را دارد.

نکتــه آنکه؛ هر چنــد درگیری ها در جنین 
و ســایر اراضــی کرانه باختــری و قدس 
در جریــان بوده اما واکنش فلســطینی ها 
سراسری است، چنانچه مقاومت غزه عنوان 
داشــته که جنین خط قرمز غزه است و اگر 
رژیم صهیونیستی به تحرکات نظامی علیه 
این منطقه ادامــه دهد، مقاومت غزه آماده 
واکنش های سخت نظامی به این تحرکات 
خواهد بود.پیام هــای مقاومت غزه از جهاد 
اســامی و حماس گرفته تــا جبهه خلق 
برای آزادی فلســطین و جبهه دموکراتیک 
و... بیانگر آن اســت که امروز فلسطین راه 
آزادی وطن و حراست از ارزش های دینی و 
اســامی را در کلمه واحد مقاومت جستجو 
می کند و هیچ تجاوزی و نیز سازشــکاری 

نمی تواند مانع از تحقق این مهم شود.
مقاومــت این روزهــای فلســطینی ها از 
باختری  کرانه  در  عملیات شــهادت طلبانه 
و قلب تل آویــو و اراضی اشــغالی ۴8، تا 
حماسه بزرگ فلســطینی ها در برپایی نماز 
جمعه و حراست از مســجدالاقصی بیانگر 
این حقیقت اســت که حمایت های میلیارد 
دلاری آمریکا و برخی کشــورهای اروپایی 
و سازش برخی کشــورهای عربی و حتی 
ســاخت دیوارهای حائل دیگــر نمی تواند 
امنیــت را برای صهیونیســت ها به ارمغان 

آورد.
از ســویی؛ رفتــار صهیونیســت ها طــی 

روزهای اخیر موجی از سراســیمگی را در 
میان آنها نشــان می دهد، چنانچه بسیاری 
از  از فرماندهــان نظامی صهیونیســت ها 
جمله رئیس ســتاد مشترک ارتش رسما بر 
برابر عملیات های استشــهادی  ناتوانی در 

فلسطینی ها اذعان کرده اند.
در همین حال صهیونیست ها با واسطه های 
متعــددی تــاش نموده انــد تــا رضایت 
فلسطینی ها را برای پایان دادن به مقاومت 
در مســجدالاقصی جلب نماینــد چنانکه 
»صالــح العــاروری« معــاون رئیس دفتر 
سیاســی حماس در اظهاراتی خبر داد که 
تل آویــو از طریق میانجی هــا پیامی برای 
مقاومت فلسطین ارسال کرده و اعام کرده 
اســت که به شهرک نشینیان اجازه نخواهد 

داد در مسجد الاقصی قربانی کنند.
ایــن رویکرد برگرفته از ضعــف و ناتوانی 
کــه  اســت  حالــی  در  صهیونیســت ها 
فلســطینی ها تاکیــد دارند بــه وعده های 

اشغالگران اعتمادی نیست.
آنچه این روزها در فلسطین به ویژه در نماز 
اراده  جمعه مسجدالاقصی روی داد بیانگر 
مقاومت فلســطینی ها در حمایت از حریم 
با تجاوزگری  مقدسات اســامی و مقابله 
صهیونیســت ها و همچنین ســندی دیگر 
بر اســتیصال و ناتوانی صهیونیســت ها و 

سست تر شدن خانه عنکبوتی  آنهاست.
این مقاومت قطعا طی روزهای آینده ادامه 
خواهد داشت و زمینه ساز برپایی روز قدسی 

باشکوه  در سراسر جهان خواهد شد.

نماز جمعه

راهکار مشاور تیم مذاکره کننده برای رسیدن به توافق

احمدی نژاد حزب تأسیس می کند؟

سوتیتر: اگر می خواهیم یک توافق قوی تر و مفیدتری داشته 
باشــیم باید در شرایطی مذاکره کنیم که طرف مقابل حس 
کند ایران قدرتمند است؛ بهترین کار هم برای اینکه بتوانیم 
خودمان را قدرتمند نشان دهیم این است که اقتصاد کشور 

را به مذاکرات گره نزنیم
کارشناس مســائل آمریکا گفت:دولت بایدن جسارت لازم 
را بــرای بدســت آوردن یک توافق از دســت داده؛ ولی با 
توجه به جنگ اوکراین و مشــکات روزافزون آمریکایی ها 
و اروپایی ها، توقف مذاکرات به زیان آمریکاست بیش از آن 

که به زیان ایران باشد.
محمد مرندی  درباره تاکید رهبر انقاب به مسئولان کشور 
مبنی بر اینکه مطلقاً معطل مذاکرات نشــوید، اظهار داشت: 
این توصیه همیشــگی مقام معظم رهبری بوده و در دوران 
دولت آقــای روحانی هم بارها این نکتــه را به دولتمردان 
گوش زد کرده اند، اما متاسفانه همیشه این مسئله مورد توجه 

همه دست اندرکاران دولت قبل قرار نمی گرفت.
وی با بیان اینکه در ادبیات رئیس جمهور قبل مشــهود بود 
که این مسئله رعایت نمی شود، عنوان کرد: در روند مذاکرات 
لازم اســت طرف مقابل حس نکند که برای امتیازگیری در 
مذاکرات، با سخت گیری و کارشکنی می تواند سوء استفاده 

کند.
برای دستیابی به توافق خوب باید باید از موضع قدرت وارد 

شد
این کارشــناس مســائل آمریکا تاکید کرد: اگر می خواهیم 
یک توافق قوی تر و مفیدتری داشته باشیم باید در شرایطی 
مذاکره کنیم که طرف مقابل حس کند ایران قدرتمند است؛ 
بهترین کار هم برای اینکه بتوانیم خودمان را قدرتمند نشان 

دهیم این است که اقتصاد کشور را به مذاکرات گره نزنیم.
مرندی در تشــریح اینکه دیپلماسی به سمت خوبی حرکت 
می کند، گفت: اخیراً رابطه کشور با کشورهای همسایه بهبود 
یافته و اکنون نیز در شرایطی قرار داریم که مذاکرات معطل 
تصمیم آمریکایی هاســت؛ آمریکایی هــا در اواخر مذاکرات 

ناگهان رفتــار و جهت گیری شــان را تغییر دادنــد و فعاً 
مذاکرات متوقف شده است.

وی در پاســخ به این ســوال که دلیــل »اصلی ترین دلیل 
تغییر رفتار آمریکایی ها چیســت؟«، گفت: فشارهای داخلی 
مخالفین بایدن و طرفداران اســرائیل باعث شــد تا آهنگ 

پیشرفتی که به ویژه در آخر مذاکرات دیدیم، متوقف شود.
استاد دانشگاه تهران در توضیح تغییر رفتار طرف آمریکایی 
افزود: شــاید از قبل هم یک نشانه هایی بود، افرادی از تیم 
آمریکایی استعفاء کردند و رفتند؛ معلوم بود در داخل آمریکا 
اختافات قابل توجهی بر ســر شیوه مذاکره تیم آمریکایی 

وجود داشت.
محمد مرندی ادامه داد: این مســئله نهایتاً به جایی رسیده 
است که دولت بایدن جســارت لازم را برای بدست آوردن 
یک توافق از دســت داده؛ ولی با توجــه به جنگ اوکراین 
و مشــکات روزافــزون آمریکایی هــا و اروپایی ها، توقف 
مذاکرات به زیان آمریکاســت بیش از آن که به زیان ایران 

باشد.
وی بــا بیان اینکه ایران در حال حاضر نفت خود را با قیمت 
کامل می فروشد و ارز حاصل از آن هم وارد کشور می شود، 
تصریح کرد: عقانی ترن کار برای آمریکایی ها این اســت 
که لجاجت، زیاده خواهی و ترس از مشکات داخلی شان را 

کنار بگذارند و کار را تمام کنند.

یکی ابهام های موجود خروج احمدی نژاد از سمت های 
رسمی است. در حال حاضر نیز تنها سمت قابل اتکا او 
عضویت در مجمع تشــخیص مصلحت نظام است که 
پس از آن دیگر احمدی نژاد جایگاهی در صحنه رسمی 

سیاست نخواهد داشت.
به گزارش نامه نیوز، ســایت خبر سراسری نوشت: نام 
احمدی نژاد برای شــهروندان ایرانی دارای یک دایره 
معانی گســترده است که وقتی اســم او به میان می 
آیــد از وقایع 88 تا قهــر11روزه، نامه های جنجالی به 
شخصیت های مهم ،ســخنان تفرقه افکن و توهین به 
مقامــات را در ذهن تداعی می کند. او حالا نه در قالب 
طرفدار نظام برای حاکمیت قابل دفاع و توجیه اســت 
نه برای مردم و نه برای اپوزیســیون!حتی اپوزیسیون 
دست راســتی و ســلطنت طلب هم پذیرای او نیستند 
اگرچــه احمدی نــژاد همواره در تصور این اســت که 

بــه تنهایی و یــا به همراه مشــایی و بقایی و رحیمی 
یک خط مســتقل در صحنه سیاسی ایران است اما به 
واقع او در ســال های اخیر نه تنها موفق به ایجاد یک 
خط مشخص وســاختارمند نشده است بلکه در تدوین 
مشی سیاســی خود تحت عنوان دولت بهار نیز چندان 
موفقیتی کسب نکرده و جامعه سیاست زده ایران روی 

او شرط نمی بندد.
اما احمدی نژاد شــاید از نظر روانی و شاید هم از نظر 
سیاسی نیازمند زنده ماندن اســت زنده ماندنی که در 
صورت از دست رفتن دیگر بازگشتی ندارد به این معنا 
که او در صورت خارج شــدن از صحنه و فراموشی نام 
و خاطراتش میان رسانه ها و جریانات سیاسی و مردم 
به واسطه سابقه خود از دوران شکایت از روزنامه سام 
تا 88 و تحولات بعدی که به نام او گره خورده اســت 
به قســمت تاریک تاریخ می پیوندد و آگاه اســت که 

همراهان او نیز چه آن هایی که در دولت رئیســی جا 
گرفته اند و چه آن هایی که به قول محمد مهاجری در 
اطراف او هســتند و همه اهل بزم اند نه اهل رزم،توان 
زنده نگه داشــتن نام او و پیشبرد ایده هایش را ندارند. 
نتیجتا او ناچار به زنده ماندن اســت تحت هر شرایطی 
که شاید عمده این شرایط در پیوند با تنش های رسانه 
ای همراه باشــد و به همین واسطه گاها شاهد برخی 
صحبت های ساختارشــکن بی پایه از سوی او هستیم 
که چند روزی نام او را در فضای مجازی بیشتر پخش 
مــی کند.در قهوه خانه ی قدرت او اگرچه توانایی زدن 
زیر میز را ندارد اما به عنوان یک مشــتری بازنشسته 
فقط صدای خــود را بالا می برد تا بیرون راندن او بی 

هزینه نباشد.
یکی ابهام های موجود خروج احمدی نژاد از سمت های 
رسمی است. در حال حاضر نیز تنها سمت قابل اتکا او 

عضویت در مجمع تشــخیص مصلحت نظام است که 
پس از آن دیگر احمدی نژاد جایگاهی در صحنه رسمی 
سیاست نخواهد داشت و شاید برای جبران این فقدان 
عدم سمت رسمی و یا شاید نامی دهن پر کن دست به 
تاســیس یک حزب بزند تا شاید به عنوان دبیرکل یک 
حزب شناخته شــود.عدم دعوت او به جلسه کارگزاران 
نظام با رهبری نیز یکی از نشانه های قابل توجه حذف 
اوســت که مشاور جدا شده اش، عباس امیری فر، هم 
به این موضوع اشــاره کرده است. بطور طبیعی نیز  در 
مرداد1۴01دوره قانونی او در مجمع به پایان می رسد 
و بنظر نمی آید با وجود رفتار های سه سال اخیری که 
از خود به نمایش گذاشــت حضور او دوباره در مجمع 
تشــخیص تمدید شود.باید صبر کنیم تا ببینیم احمدی 
نژاد آیا برنامه جایگزینــی برای دوران خروج از قدرت 

دارد یا خیر.



3
شنبه27  فروردین1401/   سال سوم  /   شماره 1182

Vol.3.No.1182/ April .16.2022

www.sobhe-emrooz.ir
sobhe.emrooz.news@gmail.com

اد
تص

اق

سقف وام قرض الحسنه
 ۲۰۰ میلیون تومان شد

رئیس دایره اعتبــارات بانک های تجاری 
بانک مرکزی گفت: ســقف تســهیات 
قرض الحسنه اعطایی به اشخاص حقیقی 
تا ۲00 میلیون تومان افزایش پیدا کرده و 

دوره بازپرداخت آن ۶0 ماهه است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از تسنیم، رئیس دایره اعتبارات بانک های 
تجاری بانک مرکــزی درباره افزایش وام 
قرض الحسنه در سال 1۴01 گفت: سقف 

تسهیات قرض الحسنه اعطایی به اشخاص حقیقی تا ۲00 میلیون تومان افزایش پیدا کرده 
و دوره بازپرداخت آن ۶0 ماهه است.

هاشــم مولایی که در مصاحبه با رادیو ســخن می گفت افزود: سقف تسهیات اشتغالزایی 
برای کســب و کار های خرد و کوچک هم بــه 500 میلیون تومان افزایش پیدا کرده و دوره 
بازپرداخت آن حداکثر 8۴ ماه تعیین شــده و به بانک های قرض الحســنه مهر رســالت هم 

اباغ شده است.
وی درباره اینکه چه شــرکت ها و کسب و کار هایی می توانند از این تسهیات استفاده کنند؟ 
گفت: هدف قانونگذار این اســت که کســب و کار های خرد و کوچک و شرکت های کوچک 
رونق بگیرد و به تشخیص بانک می توانند از این تسهیات بهره مند شوند و اشخاص حقیقی 
و کســانی هم که کســب و کاری را راه می اندازند، می توانند به ایــن بانک ها برای دریافت 

مراجعه کنند.

  بهبود وضعیت تورم و تراز مالی دولت
بانــک جهانی پیــش بینی خود از رشــد 
اقتصادی ایران در ســال ۲0۲۲ را به 3.۷ 
درصد افزایش داد و از بهبود وضعیت تورم، 
تراز حساب های جاری و تراز مالی دولت 
در این ســال در مقایسه با سال قبل از آن 

خبر داد.
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز«و به 
نقل از تسنیم، بانک جهانی در جدیدترین 
ارزیابــی خــود از وضعیــت اقتصــادی 

کشــورهای خاورمیانه ای پیش بینی خود از رشــد اقتصادی ایران در سال ۲0۲۲ را افزایش 
داده است.

این نهاد بین المللی که در ژانویه ۲0۲۲ رشــد اقتصادی ۲.۴ درصدی را برای ایران در این 
سال پیش بینی کرده بود در گزارش جدید خود این رقم را به 3.۷ درصد افزایش داده است.

این گزارش همچنین از بهبود وضعیت تورم، تراز حســاب های جاری و وضعیت مالی دولت 
ایران در سال ۲0۲۲ در مقایسه با سال قبل از آن خبر داده است.

در حالی که نرخ تورم ایران در سال ۲0۲1 بالغ بر ۴0.۷ درصد بوده پیش بینی شده است نرخ 
تورم ایران در سال ۲0۲۲ به 3۷.۶ درصد کاهش یابد.

تراز حساب های جاری ایران در سال میادی گذشته معادل 1.8 درص تولید ناخالص داخلی 
بوده که بر اساس پیش بینی بانک جهانی این رقم در سال جاری به معادل ۴.۷ درصد تولید 

ناخالص داخلی ایران می رسد.
بر اساس برآوردهای این نهاد بین المللی تراز مالی دولت ایران در سال گذشته معادل منفی 
5.5 درصد جی دی پی بوده و پیش بینی می شــود این رقم در ســال جاری به معادل 3.۷ 
درصد جی دی پی برســد که بیانگر کاهش کســری بودجه دولت نسبت به سال قبل از آن 

است .

  تعیین 98۰ هزار واحد زمین برای نهضت 
ملی مسکن 

معاون وزیــر راه و شهرســازی از تامین 
قطعــی حــدود ۹80 هزار واحــد زمین با 
کاربری مسکونی طی ۶ ماه گذشته برای 

ساخت نهضت ملی مسکن خبر داد.
به گــزارش روزنامه »صبــح امروز« و به 
نقل از صدا و ســیما، محمود محمودزاده 
گفت: یک میلیون و ۴00 هزار واحد زمین 
هم شناســایی شده که باید تعیین کاربری 
یا الحاق به محدوده و یا بررســی فنی در 

سطح شوراهای برنامه ریزی استان ها و شورای عالی معماری و شهرسازی شود.
وی افــزود: در صورت تعیین تکلیف نهایی، زمین برای ســاخت ۲ میلیون و 300 هزار واحد 

مسکونی تأمین شده است.
به گفته معاون وزیر راه از ۴ میلیون واحدی که قرار است طی ۴ سال ساخته شود 3 میلیون 

و ۲00 هزار واحد شهری و 800 هزار واحد روستایی است.
محمودزاده گفت: اراضی تأمین شده زمین های وزارت راه و شهرسازی است و تاکنون از سایر 

دستگاه ها زمینی تأمین نشده است.
معاون وزیر راه و شــهر ســازی درباره اینکه چه موانعی موجب امتناع سازمان ها از واگذاری 
زمین های خود به وزارت راه برای شــهرک ســازی شده است، گفت: دو قانون موازی وجود 
دارد، قانون نخســت جهش تولید مسکن اســت که بر آزادسازی زمین برای ساخت مسکن 
تاکید دارد، دیگری قانونی اســت که در بودجه سالانه تحت عنوان مولدسازی آمده است که 
به دستگاه ها اجازه می دهد اراضی در اختیار خود را برای تأمین اعتبار بفروشند و برای همین 

دستگاه ها زمین ها را خرج کسری اعتبارات خود می کنند.

  قیمت گوجه فرنگی و سیب زمینی 
کاهش یافت

رئیس اتحادیه بارفروشان گفت: با کمک و 
همراهی کشاورزان و کامیون داران قیمت 
سیب زمینی و گوجه فرنگی کاهش یافت.

به گــزارش روزنامه »صبــح امروز« و به 
نقــل از ایســنا، مصطفی دارایــی نژاد در 
پاســخ به اینکه آیا قیمــت برخی صیفی 
جات مانند گوجه فرنگی و ســیب زمینی 
که هفته گذشته افزایش یافته بود کاهشی 
شد یا خیر؟ گفت: با کامیون داران مذاکره 
کردیــم و 10 درصد به کرایه آنها اضافه و 

مشــکات مرتفع شد. با کشاورزان نیز در مورد قیمت گوجه فرنگی صحبت کردیم. قرار شد 
که کشاورزان 50 درصد محصولاتشان را داخل کشور عرضه و 50 درصد را صادر کنند.

وی ادامه داد: در حال حاضر میوه و صیفی جات ما به کشــورهای عراق، افغانستان، روسیه، 
عمان و قطر صادرات می شود. این محصولات را از مرز پاوه، مریوان، بانه و قصرشیرین صادر 
می کنیم. چون محصولات لب مرز قیمتش بالاتر از داخل بود کشاورزان راغب بودند بارشان 
را صادر کنند. البته حق آنها هم بود چون سال گذشته ضرر بسیاری  کردند. به همین جهت 
به آنها پیشنهاد دادیم که نصف محصولات در داخل عرضه شود و برای صادرات نصف دیگر 

به آنها کمک خواهیم کرد.
رئیس اتحادیه بارفروشان اضافه کرد:چون صادرات کار کشاورز نیست به همین جهت به آنها 

بسته بندی و بار چینی و اقدامات لازم برای صادرات را  آموزش دادیم.

خبر

نگاهی به تبعات بخشنامه وزارت صمت در خصوص اخذ عوارض از صادرات محصولات معدنی؛

ترمز صعود بورس کشیده شد!
بــورس اوراق بهــادار کــه 
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ســال  ابتــدای  از 
ــش  ــا افزای ــاری ب ج
و  خــرد  معامــات 
صعــودی  رونــد 
بــازار  شــاخص های 
ســرمایه قــوت گرفــت و 
دل  در  امیدهایــی 
ســهامداران خــرد ایجــاد 
کــرده بــود، اواخــر هفتــه 
گذشــته بــا بخشــنامه 
ــر اخــذ عــوارض از  وزارت صنعــت مبنــی ب
رونــد  معدنــی،  محصــولات  صــادرات 
ریزشــی خــود را شــروع کــرد و منجــر بــه 
کاهــش بیــش از 33 هــزار واحــد در یــک 

روز شد. 
بــه گــزارش روزنامــه »صبــح امــروز« طــی 
چنــد هفتــه اخیــر زمزمه   هایــی دربــاره 
وضــع عــوارض صادراتــی بــر برخــی کالاها 
ــه قبــل  ــه گــوش رســید. امــا اواخــر هفت ب
طــی یــک بخشــنامه از ســوی ســتاد 
تنظیــم بــازار بــه گمــرک اعــام شــد کــه 
بــه منظــور اطمینــان از تامیــن مــواد اولیــه 
صنایــع کشــور بــا قیمت هــای رقابتــی 
ــرات  ــاس تغیی ــی و براس ــه صــورت پلکان ب
نســبت  ایــران  صادراتــی  قیمت هــای 
ــال 1۴01  ــدای س ــا از ابت ــت مبن ــه قیم ب
ــا )محصــولات  ــر صــادرات برخــی کالاه ب
زنجیــره ارزش فــولاد از ســنگ آهن تــا 
شــمش فــولاد و محصــولات پایین دســت؛ 
محصــولات زنجیــره فلــزات اساســی مــس، 
ــز و  ــا فل ــانتره ت ــوم و روی از کنس آلومینی
محصــولات  پایین دســت؛  محصــولات 
ــه،  ــیمیایی، شیش ــیمی و ش ــره پتروش زنجی
فروآلیــاژ(  انــواع  و  ســیمان  و  کلینکــر 

ــد. ــد ش ــال خواه ــوارض اعم ع
در ایــن میــان کارشناســان موافــق بــا 
ایــن بخشــنامه بــر ایــن باورنــد کــه 
توجیــه سیاســت گذار بــرای اخــذ ایــن 
اســت.  داخــل  بــازار  تنظیــم  تصمیــم، 
معــدن  بخــش  تصمیم گیــران  درواقــع 
ــه  ــد ک ــن باورن ــر ای ــور ب ــت کش و صنع
رشــد نــرخ جهانــی باعــث افزایــش تمایــل 
ــود، در  ــادرات می ش ــه ص ــدگان ب تولیدکنن
ایــن شــرایط وضــع عــوارض صادراتــی بــا 
کاهــش ســود صــادرات، تولیدکننــده را بــه 
ــازار داخــل ترغیــب  عرضــه محصــول در ب
کــرده و از ایــن منظــر تنظیــم بــازار داخــل 

می شــود. میســر 
امــا موضــوع ایــن اســت کــه پــس ازایــن  
بخشــنامه وزارت صمــت، ســهام اغلــب 
نماد هــای صنعتــی و معدنــی مشــمول 
ایــن بخشــنامه در بــازار ســهام ســقوط کرد 

ــت.  ــراه داش ــه هم ــی را ب ــش های و واکن
واکنش رئیس سازمان بورس به 

»بخش نامه وضع عوارض صادراتی بر 
محصولات معدنی«

در ایــن خصــوص رئیــس ســازمان بــورس 
ــدن و  ــت، مع ــر صنع ــه وزی ــه ای ب در نام
ــوارض  ــع ع ــه وض ــه »بخش نام ــارت ب تج
معدنــی«  محصــولات  بــر  صادراتــی 
واکنــش نشــان داد. »مجیــد عشــقی« طــی 
نامــه ای اعــام کــرد: بــا در نظــر  گرفتــن 
ــی  ــای زمان ــرمایه، مبن ــازار س ماحظــات ب
ــس از  ــل پ ــی حداق ــوارض صادرات ــذ ع اخ
3 مــاه از تاریــخ تصویــب و ابــاغ مصوبــه 
ســتاد تنظیــم بــازار، تعییــن و قیمــت 
مبنــای صادراتــی فــوب ایــران از هفتــه اول 
دی 1۴00 بــه هفتــه پایانــی 1۴00 تغییــر و 

ــود.« ــال ش اعم
اســت:  آمــده  نامــه  ایــن  ادامــه  در 
ــدی  ــه بن ــه طبق ــه ب ــا توج ــن »ب همچنی
ــدی  ــولات تولی ــده ای از محص ــش عم بخ

شــرکت های ســهامی عــام ثبــت شــده 
ــوارض،  ــمول ع ــای مش ــت کالاه در فهرس
در  موضــوع  ایــن  می رســد  نظــر  بــه 
ــات  ــد معام ــر رون ــدت ب ــاه و میان م کوت
ــهام و  ــرمایه )س ــازار س ــادار در ب اوراق به
بــورس کالا( آثــار منفــی قابــل ماحظــه ای 
خواهــد داشــت و از آنجــا کــه تعــداد بســیار 
ــه  ــه ب ــا توج ــذاران ب ــرمایه گ ــادی از س زی
افزایــش قیمــت جهانــی کالاهــا در اســفند 
ســال گذشــته، اقــدام بــه انجــام معامــات 
ــه  ــت پای ــب قیم ــن تصوی ــد؛ بنابرای کرده ان
منتهــی بــه هفتــه اول دی 1۴00، موجبــات 
خدشــه دار شــدن امنیــت ســرمایه گذاری را 

فراهــم می کنــد.«
تبعات وضع تعرفه سنگین بر صادرات 

فولاد 
ــولاد  ــدگان ف ــن تولیدکنن ــس از آن انجم پ
ــت  ــر صم ــه وزی ــه ای ب ــی نام ــران ط ای
بــر  ســنگین  تعرفــه  وضــع  مضــرات 
صــادرات فــولاد را تشــریح کــرده و پرســیده 
اســت در شــرایطی کــه بــه واســطه خــروج 
ــی،  ــن از بازارهــای صادرات روســیه و اوکرای
ــدگان  ــا تولیدکنن ــده ت ــش آم ــی پی فرصت
فــولاد ایــران »خــاء موجــود در بــازار 
جهانــی فــولاد را پُــر کننــد و در حالــی کــه 
ــا در  ــه در تاشــند ت ــه بی وقف ــن و ترکی چی
عرضــه فــولاد در بازارهــای جهانــی فــولاد، 
خــود را جایگزیــن روســیه و چیــن کننــد«، 
بــر صــادرات فــولاد  اعمــال عــوارض 
کشــور، اقدامــی در جهــت توســعه صــادرات 

ــده آن؟ ــا محدودکنن ــت ی ــی اس مل
ــت  ــولاد درخواس ــدگان ف ــن تولیدکنن انجم
ــده  ــی وضع ش ــوارض صادرات ــه ع ــرد ک ک
ــال  ــولاد و اعم ــره ف ــولات زنجی ــر محص ب
عــوارض پلکانــی بــر صــادرات فــولاد، لغــو 
شــود. در بخشــی از ایــن نامــه آمــده اســت: 
» در نامــه انجمــن فــولاد بــه وزیــر صمــت 
ــم  ــام معظ ــه مق ــی ک ــت، در حال ــده اس آم
ــن  ــرای چندمی ــی( ب ــه العال ــری )مدظل رهب
ــد  ــق تولی ــه رون ــه مقول ــه ب ــر توج ــار ب ب
تاکیــد نموده انــد و رئیــس جمهــور و معــاون 
اول دولــت محتــرم بارهــا توســعه صــادرات 
ــد  ــق تولی ــوان یکــی از الزامــات رون ــه عن ب
برشــمرده اند،  دولــت  اولویت هــای  از  را 
وضــع و ابــاغ عــوارض صادراتــی، آن هــم 
ــیار  ــزان بس ــه می ــاعه و ب ــور خلق الس به ط
ســنگین بــر اکثریــت صنایــع ارزآور کشــور 
از جملــه فــولاد کــه دومیــن صنعــت ارزآور 
کشــور در ســال های اخیــر تحریمــی و 
ناجــی اقتصــاد ملــی و مقاومتــی بــوده، چــه 

ــی دارد؟« مفهوم
ــازار  انجمــن فــولاد بــه رکــود موجــود در ب
ــد  ــزان تولی ــه می ــن ک ــولاد و ای ــی ف داخل
فــولاد در کشــور دو برابــر نیــاز داخلــی 
ــرق و گاز  ــع ب ــه قط ــن  ب ــت و همچنی اس
شــرکت های زنجیــره آهــن و فــولاد در 
ســال گذشــته اشــاره و  بــا یــادآوری اثــرات 
تحریم هــا بــر نــرخ فــروش صادراتــی 
منفــی  اثــرات  فــولادی،  شــرکت های 
ــرمایه را  ــازار س ــر ب ــی ب ــوارض صادرات ع
ــن  در بخــش دیگــری از  برشــمرد. همچنی
ــه  ــی ک ــای مبنای ــه قیمت ه ــود، ب ــه خ نام
بــر اســاس آن  نــرخ عــوارض محاســبه 

می شــود، اشــاره کــرد.
بازار سرمایه بیش از این نباید دچار 

تلاطم شود
در ادامــه ایــن بازخوردهــا نیــز یــک عضــو 
ــس در  ــادن مجل ــع و مع ــیون صنای کمیس
واکنــش بــه بخشــنامه وضــع عــوارض 
صادراتــی، اظهــار کــرد: وزارت صمــت بایــد 
ــرود کــه  ــه ســمت روش هــای دیگــری ب ب
ــه  ــی عرض ــد، یعن ــازار باش ــده ب تنظیم کنن
ــی  ــد و از تصمیمات ــم کن ــا را تنظی و تقاض

ــه  ــرمایه ب ــازار س ــود ب ــث می ش ــه باع ک
بــازار  اجتنــاب کنــد.   بیافتــد،  تاطــم 
ــد و  ــی باش ــازار ثابت ــک ب ــد ی ــرمایه بای س
ــد  ــدک باش ــد ان ــاناتش بای ــت نوس در حقیق
ــت  ــورس رغب ــش ب ــرمایه گذاران بخ ــا س ت
ــه  ــرا ک ــد. چ ــدا کنن ــرمایه گذاری پی ــه س ب
اگــر ایــن بــازار پرریســک باشــد، بــه طــور 
کــه  ســرگردانی  ســرمایه های  طبیعــی 
ــمت  ــه س ــاره ب ــود دارد، دوب ــه وج در جامع
آن  بــه  و  مــی رود  دیگــری  حوزه هــای 

می زنــد.« آســیب  حوزه هــا 
 « کــرد:  مطــرح  فیــروزی  حجــت الله 
ــرمایه های  ــذب س ــرای ج ــا ب ــن ج بهتری
متفرقــه و انــدک مــردم همیــن بــازار 
بــورس اســت کــه بایــد از ثبــات و منطــق 
ــه  علمــی و اقتصــادی پیــروی کنــد. اگــر ب
ــن  ــود ای ــه خ ــود ب ــد، خ ــکل نباش ــن ش ای
ــن  ــنهادم ای ــیب می بیندپیش ــم آس ــازار ه ب
ــی  ــا اختیارات ــت ب ــه وزارت صم ــت ک اس
ــد و  ــال کن ــنامه را ابط ــن بخش ــه دارد ای ک
ــازار  ــری ب ــه تنظیم گ ــرود ک ــمتی ب ــه س ب
در محصــولات فــولادی بــه نحــو دیگــری 
انجــام شــود تــا بــازار ســرمایه بیــش از ایــن 

ــود.« ــم نش ــار تاط دچ
ــزود:  ــس اف ــا در مجل ــردم فس ــده م نماین
ــدم  ــل ع ــه دلی ــا ب ــفانه در کشــور م »متاس
ــامانی  ــا و نا به س ــه و تقاض ــادل در عرض تع
در اقتصــاد کان، بــه ناچــار و همــواره 
ــی  ــم. یعن ــکات را داری ــن مش ــی از ای یک
ــا  ــت و ی ــم اس ــه ک ــی عرض ــا از جهات ی
ــم  ــا ه ــا ب ــت و این ه ــب نیس ــا مناس تقاض
ــک  ــه ی ــی ک ــا در زمان ــد. ی ــادل ندارن تع
بخشــی را تشــویق بــه صــادرات می کنیــم، 
صادرکننــده تــا بــازاری در جهــان پیــدا 
بــا  مــی رود  آن  بــه ســمت  و  می کنــد 
ــم. در  وضــع قواعــدی او را محــدود می کنی
نهایــت هــم منجــر بــه ایــن می شــود کــه 
ــث  ــم باع ــد و ه ــت می ده ــازار را از دس ب
آســیب بــه بخــش دیگــری از اقتصــاد 

همچــون بــورس می شــود«
چرا شرکت های صادرات محور را تحت 

فشار قرار می دهید؟
کمیســیون  عضــو  علیــزاده  محســن 
اقتصــادی مجلــس نیــز عنــوان کــرد: 
اخــذ  در  صمــت  وزارت  اخیــر  تصمیــم 
ــاد  ــاف اقتص ــه خ ــی ک ــوارض صادرات ع
مقاومتــی و شــعار دولــت در حمایــت از 
ــات از  ــذ مالی ــای اخ ــه ج ــوده ب ــدات ب تولی
ــای  ــرکت ه ــرا ش ــوداگران چ دلالان و س
صــادرات محــور را تحــت فشــار قــرار مــی 
دهیــد بایــد هــر چــه ســریعتر ایــن تصمیــم 
ــد  ــورد تجدی ــور م ــس جمه ــت رئی ــا دخال ب

ــرد. ــرار گی ــر ق نظ
وضع عوارض صادراتی معدنی ها منطقی 

نیست
ــد  ــان معتقدن ــا کارشناس ــان ام ــن می در ای
ــر  ــی ب ــازار مبن ــم ب ــتاد تنظی ــه س مصوب
وضــع  عــوارض صادراتــی بــر روی افزایش 
ــاره  قیمــت تولیــدات صنعتــی و اعــام یکب
آن، تبعــات منفــی زیــادی بــر روی محیــط 
ســرمایه گذاری  امنیــت  و  کســب و کار 

ــت.  ــد داش خواه
در ایــن خصــوص بایــد یــادآور شــویم 
ــی  ــرات نامطلوب ــوارض اث ــن ع ــال ای اعم
شــرکت های  ســوددهی  رونــد  بــر 
ــد  ــه رش ــرا ک ــت؛ چ ــد گذاش ــر خواه متاث
کالاهــای جهانــی بــر بهــای تمام شــده 
تولیــد نیــز اثرگــذار و مبنــای محاســبه 
در بخشــنامه رشــد فــروش اســت. بــر 
ــای  ــا در بازاره ــد کالاه ــاس رش ــن اس ای
جهانــی کــه یکــی از عوامــل رشــد جذابیــت 
بــا  بــوده،  صادرات محــور  شــرکت های 
ــی،  ــرات نامطلوب ــنامه اث ــن بخش ــال ای اعم

مالــی شــرکت های  عملکــرد  بــر  هــم 
صادرات محــور و هــم بــازار ســهام وارد 

ــت. ــد داش خواه
بــا  ســرمایه  بــازار  کارشــناس  یــک 
عــوارض  وضــع  دانســتن  غیرمنطقــی 
ــت:  ــی گف ــولات معدن ــر محص ــی ب صادرات
ــال  ــا و اعم ــم گیری ه ــدل تصمی ــن م ای
فضــای  می توانــد  صنایــع  کل  بــه  آن 
را  دولــت  تصمیمــات  بــه  بی اعتمــادی 

تثبیــت کنــد.
احســان همتــی، در گفتگــو بــا مهر با اشــاره 
ــی  ــوارض صادرات ــع ع ــنامه وض ــه بخش ب
ــوی وزارت  ــی از س ــولات معدن ــر محص ب
ــرمایه،  ــازار س ــذاری آن در ب ــت و اثرگ صم
ــه کل محصــولات معدنــی  گفــت: اینکــه ب
ــی  ــم منطق ــع کنی ــی وض ــوارض صادرات ع
ــد اصــاح شــود  ــم بای ــن تصمی نیســت، ای
ــادرات  ــر ص ــوارض ب ــن ع ــل ای ــر دلی و اگ
بحــث کمبــود در داخــل کشــور اســت 
بایــد مشــخص شــود در چــه صنعتــی، 
ــن  ــد ای ــی بای چــه شــرکتی و چــه محصول

ــود. ــال ش ــت را اعم سیاس
ــایر  ــه در س ــد ک ــی معتقدن ــزود: برخ وی اف
ــر تحــولات  ــر اث ــز ب ــان نی کشــورهای جه
ــگ روســیه  ــال جن ــه دنب ــه ب ــی ک و اتفاقات
و اوکرایــن افتــاده و همانطــور کــه در ســایر 
ــوارض  ــا ع ــدود ی ــادرات مح ــورها ص کش
ســنگینی بــر صــادرات محصــولات مختلف 
اعمــال شــده در ایــران نیــز بایــد از همیــن 
ــادرات  ــر روی ص ــرد و ب ــت ک ــه تبعی روی
ــیمی  ــولادی و پتروش ــولات ف ــه محص هم
ــم. ــال کنی ــوارض صــادرات اعم ــره ع و غی

در محصولات معدنی و پتروشیمیایی 
کمبودی در کشور وجود ندارد

ــن  ــه در ای ــه ای ک ــی، نکت ــه همت ــه گفت ب
ــی  ــه جای ــت ک ــن اس ــود دارد ای ــن وج بی
بایــد عــوارض بــر صــادرات محصــول 
کشــور  داخــل  در  کــه  شــود  اعمــال 
بــا مشــکلی بــه لحــاظ تولیــد مواجــه 
ــه  ــمت عرض ــر س ــی بهت ــه عبارت ــد، ب باش
ــد و  ــده باش ــش ش ــار چال ــولات دچ محص
ــد، اینجــا  ــن کن ــل را تأمی ــاز داخ ــد نی نتوان
بایــد عوارضــی بــر صــادرات وضــع شــود تــا 
صــادرات به صرفــه نباشــد و هرچــه داخــل 
ــور  ــل کش ــه داخ ــود ب ــد می ش ــور تولی کش
ــی  ــاز داخل ــد و نی ــدا کن ــم اختصــاص پی ه

ــد. ــن کن را تأمی
ــان  ــا بی ــرمایه ب ــازار س ــناس ب ــن کارش ای
ــع  ــولات و صنای ــی از محص ــه در خیل اینک
ــور  ــل کش ــودی در داخ ــون کمب ــم اکن ه
وجــود نــدارد، افــزود: در حــال حاضــر تولیــد 
محصــولات معدنــی و پتروشــیمیایی عــاوه 
بــر اینکــه نیــاز داخلــی را پوشــش می دهــد 
ــد صــادر  ــز می توان ــه راحتــی مــازاد آن نی ب
شــود و هیــچ کمبــودی هــم نخواهیــم 
از  یکــی  اوره  مثــال  به عنــوان  داشــت، 
ــه  ــت ک ــاله اس ــن مس ــارز ای ــای ب نمونه ه
مــا بســیار بیــش از چیــزی کــه نیــاز داریــم 
پتروشــیمی  هــر ســال در مجتمع هــای 
ــد اوره می شــود و صــادرات  ــه تولی ــدام ب اق
آن نیــز صــورت می گیــرد، بنابرایــن اینکــه 
بــا ایــن رویکــرد بــه کل محصــولات 
ــت و  ــی نیس ــم منطق ــع کنی ــی وض عوارض

ــود. ــاً اصــاح ش ــد حتم بای
دلیــل وضــع  اگــر  کــرد:  تصریــح  وی 
بحــث کمبــود  بــر صــادرات  عــوارض 
مســلم  قــدر  اســت  کشــور  داخــل  در 
چــه  در  شــود  مشــخص  می بایســت 
ــی  ــه محصول ــرکتی و چ ــه ش ــی، چ صنعت
بایــد ایــن سیاســت بــر آن اعمــال شــود تــا 
بــه تبــع آن ســرمایه گــذاران و ســهامداران 
ــهام  ــدگان س ــی و دارن ــرکت های بورس ش
عدالــت نســبت بــه سیاســت گــذاری هــا و 

تصمیــم گیــری هــای دولــت بدبیــن و بــی 
ــوند. ــاد نش اعتم

ــوارض  ــع ع ــه وض ــان اینک ــا بی ــی ب همت
صادراتــی وزارت صمــت بــر صنایــع معدنــی 
ــزود:  ــت، اف ــرو اس ــی روب ــام عجیب ــا ابه ب
هــم اکنــون ایــن پرســش وجــود دارد کــه 
اگــر قــرار اســت ایــن عــوارض بــر فــروش 
ــل  ــه تفاض ــا ب ــود آی ــال ش ــرکت ها اعم ش
ــاه  ــه اول دیم قیمــت جــاری و قیمــت هفت
1۴00 اعمــال می شــود یــا بــه کل قیمــت؟ 
ــروش  ــت ف ــه کل قیم ــوارض ب ــاً ع طبیعت
ایــن  و  می شــود  اعمــال  شــرکت ها 
می توانــد بــرای شــرکت چالــش ایجــاد 

ــد. کن
در واقــع ممکــن اســت یــک شــرکتی کــه 
ــا ۴0  ــته 30 ی ــاه گذش ــا ۴ م ــول 3 ی در ط
درصــد ارزش فــروش خــود را افزایــش 
ــا اجــرای  ــرار باشــد ب ــالا ق داده باشــد و ح
ایــن اباغیــه، بــه کل فــروش عــوارض ۲0 
ــود  ــال ش ــدی اعم ــا ۲۲ درص ــدی ی درص
ــچ  ــا هی ــه تنه ــه اساســاً ن ممکــن اســت ک
ــد  ــرده باش ــا نب ــد قیمت ه ــی از رش انتفاع

ــود. ــم ش ــه متضــرر ه بلک
وضع عوارش برای سودآوری شرکت 

چالش جدی ایجاد کند
ــی  ــر اتفاق ــارت دیگ ــرد: به عب ــد ک وی تاکی
کــه ممکــن اســت بــرای شــرکت یــا 
ــروش  ــودن ف ــه ب ــه صرف ــد ب ــت بیافت صنع
بــه نرخ هــای قبــل از دیمــاه 1۴00 نســبت 
ــی  ــالای فعل ــای ب ــا نرخ ه ــروش ب ــه ف ب
باشــد. چــون عــوارض بــه کل فــروش 
بــرای  آن  تبــع  بــه  می گــذارد  تأثیــر 
ــاد  ــدی ایج ــش ج ــرکت چال ــودآوری ش س
کنــد، موضــوع دیگــر اینکــه مــدل تصمیــم 
گیری هــا و اعمــال آن بــه کل صنایــع 
بــدون اینکــه هیــچ زمینــه ای وجــود داشــته 
باشــد، می توانــد فضــای بی اعتمــادی و 
تــرس از تصمیمــات دولــت را تثبیــت کنــد.

ــن  ــون در چندی ــا کن ــی ت ــه همت ــه گفت ب
ــا  ــه یکــی از آنه ــاده ک ــی افت ــت اتفاقات نوب
ــی  ــه ناهماهنگی های ــود ک ــودرو ب ــث خ بح
ایجــاد شــد یــا مســائل دیگــری مربــوط بــه 
تعییــن ســقف نــرخ گاز و معافیــت مالیاتــی 
ــه  ــی گرفت ــات خوب ــه تصمیم و … اگرچ
ــی  ــری های ــد تصمیم گی ــی در فراین شــد ول
ــا  ــاد ب ــاق افت ــته اتف ــای گذش ــه در ماه ه ک
ــود  ــادی مواجــه ب ــت و برگشــت های زی رف
ــد  ــه ش ــه گرفت ــات ناپخت ــی تصمیم و حت
ــادی را  ــای بی اعتم ــوع، فض ــه در مجم ک

ایجــاد کــرد.
ــرمایه،  ــازار س ــناس ب ــن کارش ــاور ای ــه ب ب
ــط  ــه بس ــر ب ــت منج ــم وزارت صم تصمی
ــازار  ــات ب ــی معام ــای کل ــرس در فض ت
قبــل  می بایســت  و  می شــود  ســرمایه 
ــار آن  ــات و آث ــاً جزئی ــی حتم ــر اقدام از ه
بطــور دقیــق و کارشناســی بررســی و بعــد 
از آن اعمــال می شــد ولــی ایــن اتفــاق 

ــت. ــاده اس نیفت
بــه طــور  اظهــار کــرد:  پایــان  در  وی 
بــه  می توانــد  رویکــرد  ایــن  کلــی 
اعتمــاد  بــه  و  ســرمایه گذاری  صنعــت، 
ســرمایه گذاران بــرای ســرمایه گذاری در 
ــش  ــد دان ــه تولی ــه ب ــزرگ و البت ــع ب صنای
ــم  ــل آن ه ــد؛ دلی ــیب وارد کن ــان آس بنی
ــای  ــی از پایه ه ــاً یک ــه حتم ــت ک ــن اس ای
مهــم ورود و ســرمایه گذاری در تولیــدات 
ــرکت های  ــا و ش ــان هلدینگ ه ــش بنی دان
ــه  ــد ک ــرار باش ــر ق ــتند و اگ ــزرگ هس ب
ــه  ــرکت ها ب ــن ش ــالای ای ــود ب ــیه س حاش
طــرق مختلــف کــم شــود یــا از بیــن بــرود، 
ــرکت ها  ــن ش ــی ای ــزه و توانای ــاً انگی طبیعت
ــم  ــان ه ــث دانش بنی ــه بح ــرای ورود ب ب

می شــود. کــم 
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تصادف از علل مهم معلولیت ایرانیان
مدیریت  ریاست سازمان  اعام  طبق 
بحران کشور، ســالانه در جاده های 
کشور حدود 1۷ هزار نفر کشته و ۲50 
هزار نفر دچار آســیب می شــوند که 
حداقل 10 درصد آنها برابر با ۲5 هزار 
نفر، دچار معلولیت می شــوند که این 
معلولیت ها ارقام نجومی توانبخشی و 

دیگر هزینه ها را تحمیل می کند.
به گزارش ایرنا، سالانه هزاران ایرانی 
به خاطــر تصادفات دچــار معلولیت 
می شوند و تصادف گوی سبقت را از 

سایر عوامل معلولیت در ایران ربوده است.
طبق اعام ســازمان بهزیستی کشور، تصادفات رانندگی مشکلی اجتماعی هستند و متاسفانه 
کشــور ما از نظر تعداد تصادفات و مرگ و میر ناشــی از آن در رتبه بالایی قرار دارد. حوادث 

رانندگی یکی از علل مهم معلولیت به ویژه آسیب های نخاعی است.
طبق گزارشات سازمان بهزیستی کشور، سالانه به طور متوسط حدود ۲500 نفر در کشور دچار 

آسیب نخاعی می شوند که بیش از 50 درصد آنها ناشی از حوادث جاده ای است.
ارقام نجومی تحمیلی حوادث به خانواده ها

برآوردها نشــان می دهد که فقط هزینه های مراقبت، اقام تجهیزات بهداشتی و توانبخشی، 
مناسب ســازی منزل و معیشــت برای هر فردی که در اثر حادثه یا تصادف دچار آسیب های 

نخاعی یا جسمی می شود حداقل ماهانه ۴ میلیون و 500 هزار تومان است.
به طور متوســط سالیانه حدود ۲500 نفر از افراد در کشــور دچار آسیب نخاعی می شوند که 
بیش از 50 درصد آنها ناشــی از حوادث جاده ای اســت و مجموع حمایت های سازمان برای 
یک فرد دارای آســیب نخاعی بسته به شدت آسیب و بعد خانوار، در زمینه های مختلف حدود 

35 میلیون تومان است.
برخی دلایل تصادفات عابران، دوچرخه و موتور  سواران و رانندگان ماشین

سازمان بهزیستی کشور در پیام هایی به برخی از دلایل تصادفات اشاره کرده است، طبق این 
اعام، یکی از دلایل تصادف کردن عابران پیاده استفاده از هدفون و صحبت کردن یا خواندن 

پیام های تلفن همراه است. بنابراین لازم است هنگام عبور از خیابان کاما هوشیار باشیم.
مردم باید بدانند آن طور که ما وسایل نقلیه را می بینیم، رانندگان ما را نمی بینند. پس هیچ گاه 
ناگهانی و با عجله وارد ســواره رو نشــویم و همواره مطمئن شویم که راننده ها، متوجه حضور 

ما شده اند.
ضربه به ســر و گردن و صدمات ســتون فقرات مهم ترین علت مــرگ و معلولیت در میان 
دوچرخه سواران و موتورسواران است و استفاده از کاه ایمنی و پوشیدن لباس محافظ یکی از 

اولیه ترین نکات ایمنی در این دو گروه است.
تصادف و آمار بالای مرگ و میر

براســاس گزارش ســازمان بهداشــت جهانی، ایران با برآورد نرخ ۲0.5 مــرگ به ازای هر 
100.000 نفر جمعیت در رتبه 113 از 1۷5 کشور قرار دارد.

ســرهنگ عین الله جهانی معاون اجتماعی و فرهنگی پلیس راهور ناجا آمار فوتی های سوانح 
جاده ای در تعطیات نوروز امســال را ۷۴۶ نفر اعام کرد و گفت: تعداد جان باختگان با وجود 
بیش از 50 درصد رشــد تردد جاده ای، نســبت به مدت زمان مشابه سال گذشته، ۲۶ درصد 

کاهش داشته است.
به گفته وی، بیشترین علت تصادف ها، بی توجهی به جلو، سرعت غیرمجاز و سبقت غیرمجاز 
بوده است. واژگونی خودرو نیز 30 درصد سوانح جاده ای را به خود اختصاص داده و چهارمین 

علت تصادف ها بوده است.

  ورود یک میلیون بیمار بین المللی
 به ایران

رئیس اداره گردشگری سامت معاونت درمان وزارت بهداشت، با اشاره به پتانسیل ایران برای 
جذب بیماران بین المللی، گفت: ایران در رنکینگ جهانی که سالانه انجام می شود و 5۴ آیتم 

در آن دخیل است، رتبه ۴۶ را از بین 110 کشور در سال ۲0۲0 داشته است.
ه گزارش خبرنگار گروه ســامت خبرگزاری فارس، در نشســت خبری نخستین کنفرانس و 
نمایشــگاه گردشگری ســامت، طبیعت گردی و طبیعت درمانی بسکی، محمدرضا ترجمان 
رئیس اداره گردشگری سامت معاونت درمان وزارت بهداشت، گفت: هدف وزارت بهداشت، 

کمک به ارتقا و رونق گردشگری سامت در کشور است.
وی با عنوان این مطلب که جایگاه ایران از نظر پتانســیل گردشــگری ســامت، فوق العاده 
مناســب ولی از نظر عملکرد جای تأمل دارد، افزود: کشورهای منطقه و همسایه برای جذب 
گردشــگر درمانی، برنامه ریزی های لازم را انجام داده اند و لازم اســت ما نیز در همین مسیر 
گام برداریم.ترجمان ادامه داد: این مهم بر عهده وزارت بهداشت است که برای توسعه و رشد 
گردشــگری درمانی، نسبت به فعال ســازی و راه اندازی مراکز تشخیصی و درمانی مناسب، 

برنامه ریزی کند.
وی با بیان این موضوع که بحث بازاریابی برای تعیین کشــورهای هدف و شــناختن شرایط 
درمانی در گردشگری سامت حائز اهمیت است، گفت: برگزاری این قبیل همایش ها و حضور 

در همایش های بین المللی می تواند به ما برای رونق گردشگری سامت کمک کند.
رئیس اداره گردشگری سامت معاونت درمان وزارت بهداشت، با اشاره به برگزاری نخستین 
کنفرانس و نمایشــگاه گردشگری سامت و طبیعت گردی و طبیعت درمانی بسکی در خرداد 
ماه در گنبد کاووس، افزود: اســتان گلستان برای رونق گردشگری سامت، امکانات مناسبی 

دارد و امیدواریم ما تسهیل گر امور باشیم.
جایگاه ایران در صنعت گردشگری سلامت دنیا

در ادامه، رئیس اداره گردشــگری سامت معاونت درمان وزارت بهداشت، در پاسخ به سوالی 
در خصوص جایگاه ایران در صنعت گردشــگری سامت دنیا، گفت: ایران در رنکینگ جهانی 
که سالانه انجام می شود و 5۴ آیتم در آن دخیل است، رتبه ۴۶ را از بین 110 کشور در سال 

۲0۲0 داشته است.
ترجمان با عنوان این مطلب که یک توریســت درمانی بیــن 3 تا 5 هزار دلار ارزآوری دارد، 

افزود: اگر ۲00 هزار گردشگر درمانی وارد شوند، یک میلیارد دلار درآمد ایجاد می کند.
وی در پاســخ به این سوال که سهم دلالان گردشگری سامت از درمان بیماران بین المللی 
در کشــورمان چقدر اســت، گفت: اطاعاتی در این خصوص موجود نیست، اما وجود دلالان 

سامت از یک نگاه فرصت است و از نگاه دیگر، می توانند تهدید باشند.
ترجمان ادامه داد: برآورد ما این اســت که حدود یک میلیون گردشــگر درمانی وارد کشــور 

می شوند که بیش از 50 درصد آنها از دلالان سامت گردشگری وارد کشور می شوند.
وی افزود: 80 درصد مراجعات بیماران بین المللی به ایران از کشورهای همسایه افغانستان و 
عراق هســتند که اغلب آنها به واسطه روابط قومی و مذهبی که وجود دارد به کشورمان می 

آیند و درمان می شوند.
رئیس اداره گردشــگری سامت معاونت درمان وزارت بهداشت، با اشاره به وجود ۲00 مرکز 
درمانی دارای مجوز فعالیت در کشــور، گفت: این مراکز در وضعیت خوبی قرار دارند و عمده 

پذیرش ها در این مراکز درمانی انجام می شود.

خبر

دارو در چاله تغییر نظام ارزی 
یک کارشــناس حــوزه بیمه ضمــن تبیین 
چالش های بیمه ای تغییر نظــام ارزی دارو، 
راهکارهایی را بــرای مدیریت بهینه زنجیره 

تامین دارو ارائه کرد. 
حســین میرزایی در گفت وگو با ایسنا، ضمن 
بیان این مقدمه کــه »دارو، کالای تجاری 
نیســت و بنا بــه ضرورت درمــان مصرف 
می شود و ماحظات آن بسیار بیشتر از سایر 
اقام اساســی است و جایگزین بردار نیست، 
به عنوان مثال دارو شــبیه گوشت نیست که 
بگوییم مردم به جای آن به پروتئین گیاهی 
یا دیگر مواد غذایــی روی می آورند« اظهار 
کــرد: بنابراین تصمیم گیــری در حوزه دارو 
باید چندوجهی و بســیار دقیق بوده و نظرات 
اقتصادی،  کارشناسان  و  مسئولان  پزشکان، 
کســانی که در لایه نظارتی فعالیت می کنند 
و همین طور بیمه ها کــه کار تأمین مالی  و 
خرید خدمت را انجام می دهند در این دست 

تصمیمات دخیل باشد.
وی افزود: مخالفان اعطــای نرخ ارز دولتی 
به دارو اســتدلال هایی دارند؛ نخســت آنکه 
معتقدند با اعطای ارز دولتی، قاچاق معکوس 
اتفاق می افتد، چراکه دارو در ایران به نسبت 
این  ارزان قیمت است و  کشورهای همسایه، 
انگیزه وجود دارد که دارو را قاچاق کنند. دوم، 
تقاضای القایی است، وقتی قیمت دارو پایین 
باشــد افراد تمایل دارند مرتب دارو بگیرند. 
بسیاری سیکل درمان را ناقص رها می کنند 
و مجدد مراجعه کرده و دوباره دارو می گیرند. 
در این دیدگاه، معتقدند افزایش قیمت، منجر 
به مدیریت مصرف می شــود. استدلال سوم 
نیز به مفاسد رخ داده در این حوزه برمی گردد.

قاچاق معکــوس دارو زمانی رخ می دهد که 
نتوانیم زنجیره تأمین را مدیریت کنیم

این کارشناس حوزه بیمه با اشاره به موضوع 
»تأثیــر نرخ ارز بر قاچــاق معکوس« گفت: 
قاچاق معکــوس زمانی اتفــاق می افتد که 
نتوانیم زنجیره تأمین را مدیریت کنیم. وقتی 
سامانه تیتک وجود دارد، می توانند الزام  کنند 

هر دارویــی که از شــرکت واردکننده، وارد 
پخش و بعد داروخانه می شــود باید تحویل 
یک فــرد با کد ملی مشــخص بشــود؛ در 
غیراین صورت نبایــد دارو را تحویل بدهند. 
اگر این را کار به صــورت کامل انجام دهند، 
دقیقاً مشخص می شود که نشتی دارو از کدام 

شرکت پخش و داروخانه بوده است.
میرزایی افزود: مــا نمی توانیم زنجیره تأمین 
دارو را به صورت یکپارچــه مدیریت کنیم و 

می گوییم علتش، ارزان بودن دارو است. 
چند راهکار مدیریت مصرف دارو

وی بــه موضوع »تأثیر نــرخ ارز بر مدیریت 
مصرف« نیز اشــاره کرد و گفــت: اگر یک 
قلم دارویی اساســی، گران قیمت باشد مردم 
ناچارند فرش زیر پایشــان را بفروشند و آن 
را تهیــه کنند. مصرف دارو باید با روش های 
دیگری مدیریت شود، نه اینکه دارو را گران 
کنیــم و بگوییم چون فــرد نمی تواند آن را 
بخرد پس مصــرف را مدیریت کرده ایم. در 

واقع قدرت خرید از مردم گرفته می شود.
این کارشناس حوزه بیمه ادامه داد: مدیریت 
مصــرف را باید با پیگیــری درمان از طریق 
اصــاح  ســامت،  الکترونیــک  پرونــده 
دســتورالعمل های تجویز دارو برای بیمه ها، 
برای  نظارتی  گایدلاین هــای  به کارگیــری 
بیمه ها، سرمایه گذاری بیمه ها و نظام سامت 
روی پیشــگیری و ایجاد نظام تشویقی برای 
کســانی که پیشــگیری و غربالگری را در 

اولویت قرار می دهند انجام داد. 
الزام راه اندازی نظام یکپارچه بیمه ها

میرزایی ادامه داد: اگر قرار است جلوی مفاسد 
گرفته شــود و یارانه به محل دقیق خودش 
اصابت کند باید دو کار انجام دهیم؛ نخست 
مدیریت صحیح زنجیره تأمین انجام شــود 
و دوم نظام یکپارچــه بیمه ها باید راه بیافتد. 
مدیریت حــوزه اقتصادی و خریــد دارو در 
همه جای دنیا به صورت منســجم و یکپارچه 
بوده و حوزه رفاه و ســامت توأمان هستند. 
ما نتوانســتیم این کار را انجــام دهیم و آن 

ارزی که دادیم نه نظام سامت و نه بیمه ها 
نتوانسته اند مدیریت کنند. بنابراین در صورت 
عدم مدیریت صحیح، مابه التفاوت ناشــی از 
تغییر ارز، به اســم مبارزه با فساد پرداخت از 

جیب مردم افزایش می یابد.
لزوم یکپارچه سازی بیمه ها در سطح داده ای

وی در پاســخ به پرسشــی مبنی بر میزان 
آمادگی ســازمان های بیمه گر برای دریافت 
بودجــه ناشــی از جبــران تغییر نــرخ ارز 
گفــت: لازم بــود پیــش از هر چیــزی، با 
ادغام ســازمان های بیمه گــر، نظام بیمه ای 
یکپارچه ای ایجاد می شد که تاکنون رخ نداده 
است؛ بیمه سامت یک سو، تأمین اجتماعی 
نیروهای مسلح، یک سو و تأمین اجتماعی در 

سر دیگر ماجرا قرار دارد.
این کارشــناس حوزه بیمه ادامــه داد: لازم 
اســت فصل مشترکی میان بیمه گرهای پایه 
ایجاد شــود؛ همانند تراکنش های بانکی که 
از مســیر شتاب و شــاپرک می گذرد و برای 
همــه بانک ها یکســان اســت. بانک ها با 
همدیگر ادغام نشده اند اما همه تراکنش های 
بانکی آنها مشخص است و از پنجره واحدی 
ارائه می شــود. درواقع به صورت مشــخص 
باید ســوییچ واحدی برای بیمه های درمانی 
داشــته باشیم تا دقیقاً بدانیم هر شخصی چه 
خدماتی و بابت چه دریافت می کند تا جلوی 

همپوشانی ها گرفته شود.
میرزایی با بیــان اینکه با وضعیت متاطم و 
آشــفته بازار درمان، هر بیمه ای سعی می کند 
گلیم خــودش را از آب بیرون بکشــد و در 
این صورت بازنده مــردم خواهند بود گفت: 
صاحب نظران بسیاری معتقدند که صندوق ها 
نمی توانند با یکدیگر ادغام و یک کاسه شوند؛ 
صحیح اســت؛ اما لازم اســت که در سطح 
تبادل اطاعات و داده، یکپارچه سازی اتفاق 

بیفتد تا بتوان بر اوضاع اشراف پیدا کرد.
دغدغه افراد فاقد بیمه برای تامین دارو

وی با اشاره به اینکه متأسفانه بیمه ها آمادگی 
لازم و کافــی را برای مواجهه با این موضوع 

ندارند عنوان کرد: حــدود هفت میلیون فرد 
فاقــد بیمه در کشــور داریم کــه اینها هم 
شــهروند هســتند و بخش قابل توجهی از 
آنهــا امکان مالی برای برخــورداری از بیمه 
ندارند، یا بیکارند یا مشاغل غیررسمی دارند 
و نظایر آن که باید پوشــش بیمه این قشــر 
نیز مورد توجه بوده و به زودی در دستور کار 

قرار بگیرد.
ایــن کارشــناس حــوزه بیمه به یــک بعُد 
عملکردی دیگر بیمه هــا نیز که می تواند در 
پیشــبرد این برنامه اختال ایجاد کند اشاره 
کرد و گفت: درگذشــته شــاهد بوده ایم که 
وقتــی در برخی دوره های زمانی، منابع مالی 
در اختیار بیمه ها قرار می گرفت آن را صرف 
تســویه بدهی های معوق گذشته می کردند. 
چون این پول ها شناسه دار که نیست و بابت 
بدهی هــای قبلی پرداخت می شــد و بدهی 
فزاینــده برای بیمه ها رخ مــی داد. بیمه ها از 
تخصیص این اعتبار ارزی اســتقبال می کنند 
زیــرا هر منبع مالی داخل صندوق می شــود 
صرف پر کردن چاله های موجود می شود. از 
این حیث است که باید این بودجه به درستی 
توزیع و بــر هزینه کرد آن نظارت شــود تا 
هزینه ســامت افزایش نیابــد؛ زیرا در این 
صورت شــاهد افزایش فقر اجباری ناشی از 

بیماری خواهیم بود.
تاثیر نسخه نویسی الکترونیک بر اجرای 

برنامه تغییر نظام ارزی دارو
میرزایــی درباره تأثیر اجرای نسخه نویســی 
الکترونیــک بر اجــرای برنامــه تغییر نظام 
ارزی دارو نیز توضیحاتی ارائه و عنوان کرد: 
معتقدم راهکار مدیریت بازار دارویی کشور را 
باید در مرحله اول یعنــی تجویز دارو یافت. 
اگر موتــور تجویز را خامــوش کنیم لزومی 
به تولید دارو نیســت؛ بنابراین نسخه، برای 
مردم و بیمه ها هزینه تراشی می کند و اگر بر 
نسخه ها به صورت 100 درصدی نظارت شود 
بــازار دارویی را می توان به نحو بهتری اداره 

کرد؛ زیرا این پروسه قابل رصد می شود.

نسخه نویســی  راه انــدازی  افــزود:  وی 
الکترونیکــی، تصمیم درســت بیمه ها بود. 
هرچند اشکالاتی در مکانیسم آنها وجود دارد، 
به عنوان مثال اگر فرد متخلفی 10 کد ملی در 
اختیار داشته باشد و به سامانه پزشک متصل 
باشد می تواند به راحتی 10 قلم دارو برای 10 
کد ملی تجویز کند. باید زمینه ای فراهم شود 
تا هنگامی که بیمار به پزشک مراجعه می کند 
یک کد فعال ســازی بــرای تلفن همراهش 

ارسال شود تا او به پزشک اعام کند.
وی ادامه داد: اگر ایــن اتفاق بیفتد می توان 
جلوی تخلفات برخی پزشــکان و داروخانه ها 
را گرفــت؛ مخصوصــاً  داروخانه هــا که به 
حســاب افراد مختلف، دارو ثبت کرده و آن 
داروها را به حساب بیمه ها، برمی دارند و برای 
بیمه ها هزینه تراشــی می کنند. این در حالی 
است که مشخص نیســت که واقعاً بیماری 
برای نیازش مراجعه کرده دارو بگیرد یا خیر.

وی بــا تأکید بــر اینکه اگر همه پزشــکان 
ملزم شــوند که نســخه الکترونیک بنویسند 
قطع به یقیــن می توانیم زنجیــره رهگیری 
درمــان و دارو را ردیابی و جلوی تخلفات را 
بگیریم گفت: در این صورت پزشــکانی که 
هزینه تراشــی می کنند را می توان شناسایی 
کــرد. عاوه بر ایــن بایــد گایدلاین های 
درمان در نســخه الکترونیک جاگذاری شوند 
تا پزشــک دارویی را بیش از اندازه و سرخود 
تجویز نکند. اگر این نارســایی ها رفع شوند 
جلوی بسیاری از مشکات را خواهد گرفت.

این کارشناس حوزه دولت الکترونیک درباره 
معضل یکســان نبودن کدینــگ دارویی در 
میــان بیمه ها نیــز گفت: خوشــبختانه این 
مشــکل تا ســطح زیادی مرتفع شده است. 
بیمه ها با کد ژنریک و ســازمان غذا و دارو با 
کد آی. آر. ســی کار می کنند که با همدیگر 
مپ شــده اند و کدهای دارویی ســه بیمه گر 
کلیدی منحصربه فرد شــده و اصالت داروها 
را از غــذاودارو اســتعام می گیرند. کدینگ 

مشکلی ایجاد نمی کند.

میراث طبیعی در قوانین کشور جایگاهی ندارد
مرکــز پژوهش هــای مجلس اعــام کرد؛ 
میــراث طبیعــی و حفاظــت از آن در قوانین 
کشــور جایگاهی ندارد و متأسفانه همواره در 
ذیل قوانین میراث فرهنگی یا محیط زیســت 

باتکلیف باقی مانده است.
به گزارش خبرنگار مهر، میراث طبیعی به لحاظ 
کارکردهای آن در شکل گیری هویت فرهنگی، 
وحدت ملی، ایجاد زمینه های اشــتغال و رونق 
اقتصادی در دهه های اخیر اهمیت زیادی یافته 

است.
با این حال در ایران به عنــوان مقوله ای دارای 
اهمیت مورد تأکید قرار نگرفته است و همواره 
در سایه موضوعات میراث فرهنگی قرار داشته 
اســت. هرچند نمی توان بین میراث فرهنگی و 
طبیعی تفاوت گذاشــت و یکــی را بر دیگری 
ترجیــح داد، اما بررســی آثار ثبتــی و قوانین 

مصوب، نشان دهنده این تبعیض است.
این میــراث در دســتگاه های مختلف )وزارت 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی، 
ســازمان حفاظت محیط زیســت و ســازمان 
جنگل هــا، مراتــع و آبخیــزداری( از جایگاه 
حاشــیه ای برخوردار اســت و علت اصلی این 
مســئله عدم تدوین قوانین حمایتی با تأکید بر 

هویت میراثی این آثار است.
دفتــر مطالعــات فرهنگی و آمــوزش مرکز 
پژوهش هــای مجلس گــزارش راهبردی در 
راستای بررسی وضعیت میراث طبیعی در ایران 
را توســط بهرنگ ضابطیان، شــهاب طایی 
شــکری، ســعید شــفیعا تهیه و تدوین کرده 
اســت. در این گزارش آمده که میراث طبیعی 
در قوانین کشور جایگاهی ندارد و همواره ذیل 
قوانین میراث فرهنگی یا محیط زیســت، بدون 

تعریف دقیق باقی مانده است.
بررسی ها نشان داد که ضعف قوانین حفاظتی، 
ضعف بودجــه و منابع مالی، ضعف ســاختار 
اجرایی، مســائل راهبردی حوزه میراث طبیعی 

هســتند که نیازمنــد توجه مجلس شــورای 
اسامی و نهادهای سیاستگذار است.

به نظــر می رســد اولین گام بــرای حمایت از 
میراث طبیعی، تعریف مســتقل آن در ادبیات 
قانونگذاری اســت تا از ایــن طریق برای آن 
امکان جرم انگاری و حفاظت اختصاصی فراهم 
شــود. گام های بعــدی اســتقرار حمایت های 
بودجــه ای و توجهــات مالی بــه بخش های 
اجرایی مرتبط با آن اســت تا به همراه تکمیل 
ســاختارهای اجرایی مربوطه، امکان حفاظت 

پایدار از میراث طبیعی فراهم شود.
چالش هــای ثبــت آثــار طبیعــی و قوانین 

سختگیرانه
چالش ها و مشکات قانونی موجود برای ثبت 
آثار طبیعی که در مناطق چهارگانه )پارک های 
ملی، آثار طبیعی ملی، پناهگاه های حیات وحش، 
مناطق حفاظت شــده( قرار دارند موجب شده 
است که از طرف سازمان حفاظت محیط زیست 
تــاش کمتری بــرای ثبت آثــار طبیعی در 
فهرســت میراث ملی انجام شود. به طوری که 
درمجموع آثار ثبت شــده در فهرســت میراث 
ملی کشــور ۴0 اثر توسط ســازمان حفاظت 

محیط زیست و حدود 1000 اثر توسط سازمان 
میراث فرهنگی به ثبت رسیده است. مهم ترین 
دلیل این مسئله، قوانین سختگیرانه ثبت توسط 

سازمان حفاظت محیط زیست است.
براســاس بند »الف« ماده )3( قانون حفاظت و 
با   ۲8/3/1358 مصوب  محیط زیست  بهسازی 
اصاحات و الحاقات بعدی، برای ثبت یک اثر 
طبیعی باید ابتدا مجوز سازمان جنگل ها، مراتع 
و آبخیزداری اخذ شــود سپس درخواست ثبت 
باید در شــورای عالی محیط زیست مطرح شود 

که سالی یک بار برگزار می شود.
این روند طولانی ثبت اثر عماً موجب شــده 
است که سازمان حفاظت محیط زیست تمایل 
کمتری بــرای ثبت آثار طبیعی در فهرســت 
آثار ملی کشور داشــته باشد این درحالی است 
کــه روند ثبت اثــر در وزارت میراث فرهنگی 
بسیار ساده تر اســت. این اقدام توسط شورایی 
داخل وزارتخانه انجام می شود که هر دو هفته 
یک بار تشکیل می شود. بنابراین برای حفاظت 
از آثار طبیعی که در مناطق چهارگانه ســازمان 
حفاظت محیط زیست قرار دارند و طبیعتأ ثبت 
آنها توسط این ســازمان ممکن است، نیازمند 

اصاحات اساســی قانونی با تأکید بر حفاظت 
میراث طبیعی است.

بودجه حفاظت، ساماندهی و احیای اثر
در ردیــف بودجــه وزارت میــراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی، عنوانی به نام 
حفاظت، ســاماندهی و احیــای میراث طبیعی 
وجــود ندارد. میراث طبیعی هــم مانند میراث 
تاریخی و فرهنگی درگیر آســیب و فرسودگی 
اســت و نیازمنــد احیــا و مرمــت تخصصی 
اســت. همچنین ردیف بودجه مســتقلی برای 
تقویت یــگان حفاظت وزارت میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دستی لازم است تا برای 
حفاظت از میــراث طبیعی نیز اقدامات مؤثری 
صورت دهند. جای توجه دارد که درحال حاضر 
با توجه به لایحه بودجه سال 1۴01 منابع مالی 
اختصاص داده شده به این یگان شرایط خوبی 
ندارد و نمی توان انتظار داشــت که بدون تغییر 
در آن، مســئولیت های بیشــتری به عهده این 

یگان گذاشته شود.
متأسفانه به دلیل بی توجهی که به حوزه میراث 
طبیعی صورت گرفته است و بودجه محدودی 
که به این یگان تخصیص داده شــده اســت، 
حفاظــت از این میراث خارج از دســتور یگان 
حفاظت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 

دستی قرار دارد.
بودجه ارزیابی، نظارت و پایش آثار طبیعی

عاوه بر آنچه گفته شــد برای ارزیابی، نظارت 
و پایش میــراث طبیعی هم بایــد منابع مالی 
مستقل در نظر گرفت. ارزیابی و پایش چه قبل 
از ثبت اثر و چه بعد از ثبت اثر به طور دائم لازم 
است و هزینه مستقلی برای آن در نظر گرفته 
نشده اســت. به این دلیل که دستگاه ها ردیف 
بودجــه ای برای ارزیابی و پایش ســایت های 
میراث طبیعی ندارند ایــن موضوع در اولویت 

آخر دستگاه ها قرار می گیرد.
این موضوع موجب شــده اســت که علی رغم 

تاش فراوان کارشناسان دستگاه ها برای ثبت 
آثار طبیعی در فهرست میراث طبیعی و جهانی 
به دلیل عدم نظــارت، ارزیابی و پایش آنها در 
ســال های آتی، این آثار بــا مخاطرات زیادی 
مواجه شــوند. ازجمله جنگل هــای هیرکانی و 
بیابان لوت که با تاش فراوان ســازمان های 
مرتبط در فهرست میراث جهانی یونسکو قرار 
اما امروزه به دلیل مشکات فراوانی  گرفته اند، 
که در حفاظت و مدیریت آنها وجود دارد خطر 
حذف آنها از فهرســت میراث جهانی یونسکو 

وجود دارد.
توانمندسازی جوامع محلی

امروزه در همــه مناطق جهان جوامع محلی و 
انجمن ها نقش مهمــی در حفاظت و مدیریت 
ســایت های میراث طبیعی دارنــد. این اقدام 
به صورت یک شــبه یا بر اثر تصادف رخ نداده 
اســت، بلکه مســتلزم تهیه زیرســاخت های 

حمایتگر و تسهیلگرانه دارد.
از آن جهــت که حفاظــت از میراث )طبیعی و 
فرهنگی( امری حاکمیتی و ملی است، همواره 
با اقدامات از بالا به پایین و آمرانه بوده اســت. 
اما هزینه های سنگین حفاظت از میراث طبیعی 
و وجود فرصت های محلی برای مدیریت محلی 
در این حوزه، لزوم توانمندسازی این جوامع را 
بیشتر از قبل می کند. آموزش جوامع محلی در 
زمینه اهمیت آثار ملی طبیعی و نحوه حفاظت 
از آنها می تواند از مسئولیت دستگاه های مرتبط 
کــم کند و در بلندمدت موجب کم شــدن بار 
مالی ســازمان ها در مدیریت و حفاظت از آثار 

طبیعی شود.
درصورتی که مــردم محلی از ارزش و اهمیت 
آثار طبیعی مطلع شــوند و ذهنیت آنها نسبت 
به جایگاه این میراث تغییر کند نه تنها موجب 
تخریــب این آثار نمی شــوند، بلکــه در نقش 
حافظان میراث، سازمان های مرتبط را همراهی 

می کنند.
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سعید روستایی با »برادران لیلا« وارد 
فستیوال کن می شود
هفتادو پنجمین دوره جشــنواره فیلم کن با 
فیلم های  نشســت مطبوعاتی  برپایی یک 
حاضر در بخش های مختلف خود را معرفی 

کرد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از ورایتی، در حالی که در دوره پاندمی هیچ 
جشنواره ای به اندازه جشنواره فیلم کن با اما 
و اگر روبه رو نشد و زمان برپایی خود را به 
تعویق نینداخت، اکنون دوره ۲0۲۲ بار دیگر 

به موعد همیشگی خود بازمی گردد و از 1۷ تا ۲8 ماه می برگزار می شود.
این جشــنواره امسال به رسم سال های پیش با برگزاری نشستی مطبوعاتی که دقایقی پیش 

به کار خود خاتمه داد اسامی فیلم های حاضر در بخش های مختلف خود را اعام کرد.
»عنکبوت مقدس« ســاخته علی عباسی و »برادران لیا« ســاخته سعید روستایی دو فیلم 
از ســینماگران ایرانی در بخش رقابتی جشــنواره انتخاب شــده اند. فیلم »برادران لیا« با 
کارگردانی ســعید روســتایی، به بخش اصلی جشــنواره فیلم کن ۲0۲۲ راه یافته است. این 
موفقیت، واکنش برخی از هنرمندان را برانگیخته است که در صفحات شبکه های اجتماعی، 

پیام های تبریکی را منتشر کرده اند.
همچنین ترانه علیدوســتی که از بازیگران اصلی »برادران لیا« است، با به اشتراک گذاشتن 

عکسی از خود در نمایی از فیلم، این موفقیت را به همکاران خود تبریک گفته است.
»برادران لیا« در سکوت رسانه ای ساخته شد و کم تر خبر یا عکسی از آن انتشار یافت. نوید 
محمدزاده، پیمان معادی، ترانه علیدوســتی، فرهاد اصانی و سعید پورصمیمی، از بازیگران 

این فیلم هستند.

  اعتراض تهمینه میلانی به تحقیر 
شخصیت درمدرسه!

تهمینــه میانی با بازنشــر ویدئوی قیچی 
کردن مــوی دانش آموزان به دســت یک 
معلــم، در اینســتاگرامش نوشــت: »آیــا 
مجازاتی شایسته برای این کودک آزاران که 
خــود را محق می دانند، در قانون پیش بینی 

شده است؟«
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
کارگردان  تهمینــه میانی،  از خبرآناین، 
سینما، یکی از هنرمندانی بود که نسبت به 

ویدئوی منتشر شــده از معلمی که در حال قیچی کردن موهای دانش آموزان است، واکنش 
نشان داد.

او در اینستاگرام خود نوشت: » مصداق کودک آزاری!
تحقیر، ترور شخصیت، آن هم درمدرسه!

جایگاه حفظ کرامت و عزت انسان ها در جامعه ما کجاست؟
این کودکان چه چیزی از این رفتار غیر انسانی معلم خود خواهند آموخت؟

تاثیر این گونه رفتار زشت و غیر انسانی، بر آینده آن ها چه خواهد بود؟
 وجواب این ســوال که چگونه یک آموزگار به خوداجازه می دهد با دانش آموزان رفتاری چنین 

تحقیرآمیز داشته باشد؟!
آیا مجازاتی شایســته برای این کودک آزاران کــه خود را محق می دانند، در قانون پیش بینی 

شده است؟«

  نمایش ویژه ۶ فیلم مستند ایرانی

۶ فیلم مســتند ایرانی در برنامه انجمن آســیایی نیویورک در پلتفــرم داکیونایت به نمایش 
درمی آیند.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایســنا. ۶ فیلم مســتند ایرانی در قالب برنامه 
»شما فکر می کنید ایران را می شناســید« در پلتفرم داکیونایت به نمایش درمی آیند که این 
فیلم ها شــامل مستندهایی از ایران اســت که مخاطبان را به کشف دیدگاهی کمتر شناخته 
شــده از ایران دعوت می کند. احمد کیارستمی مســئولیت این مجموعه برنامه را در پلتفرم 

داکیونایت برعهده دارد.
این مجموعه شامل ۶ فیلم مستند »کودتای 53«، »متهمین دایره بیستم«، »صفر تا سکو«، 

»من نگهدار جمالی هستم وسترن می سازم«، »دینگومارو« و »خط باریک قرمز« است.
فیلــم »کودتای 53« به کارگردان تقی امیرانی و تدوین والتــر مورچ از تاریخ 1 تا ۴ آوریل 
مصادف با 1۲ تا 15 فروردین ماه به نمایش درآمد. این مســتند کودتای انگلیسی-آمریکایی 

سال 1353 در ایران را روایت می کند.
فیلم »متهمین دایره بیســتم« به کارگردانی حسام اسامی از تاریخ 8 تا 11 آوریل مصادف 
با 1۹ تا ۲۲ فروردین به نمایش درآمد. در توضیح این مستند آمده است: پس از آنکه ماشین 
حسام اسامی کارگردان فیلم دزدیده می شود، او رابطه ای با سارقان برقرار می کند و زندگی 

گروه نوجوانی که ماشینش را دزدیده بودند، تبدیل به این مستند می کند.
مستند »صفر تا سکو« به کارگردانی سحر مصیبی و تهیه کنندگی مشترک مهتاب کرامتی و 
طهورا ابوالقاسمی از تاریخ 15 تا 18 آوریل مصادف با ۲۶ تا ۲۹ فروردین به نمایش درمی آید. 
»صفر تا سکو« زندگی سه خواهر منصوریان و تاش آن ها برای کسب قهرمانی بین المللی 

در ووشو را روایت می کند.
مســتند »من نگهدار جمالی هستم وسترن می سازم« به کارگردانی کامران حیدری از تاریخ 
۲۲ تا ۲5 آوریل مصادف با ۲ تا 5 اردیبهشت ماه به نمایش درمی آید. در این فیلم با نگهدار 
جمالی فیلمســاز ایرانی که در 35 سال گذشته در روستاهای شیراز در ایران فیلم وسترن می 

ساخت، همراه می شوید.
مســتند »دینگومارو« به کارگردانی کامران حیدری از تاریخ ۲۲ تا ۲5 آوریل مصادف با ۲ تا 
5 اردیبهشت ماه به نمایش درمی آید. حمید سعید، نوازنده سرشناس آفریقایی-ایرانی با موتور 
ســیکلت در سراسر استان هرمزگان ســفر می کند تا به رویای خود برای برپایی کنسرت در 

کشورش با بهترین نوازندگان سیاه پوست جامه عمل بپوشاند.
مستند »خط باریک قرمز« به کارگردانی فرزاد خوشدست از تاریخ ۲۹ آوریل تا ۲ می مصادف 
با ۹ تا 1۲ اردیبهشــت ماه به نمایش درمی آید. در یــک مرکز بازپروری و اصاح و تربیت 
نوجوانان ایرانی، گروهی از زندانیان نوجوان تصمیم می گیرند نمایشــی روی صحنه ببرند که 

به آنها اجازه می دهد برای یک روز زندان از این کانون آزاد شوند.
مجموعه برنامه »شــما فکر می کنید ایران را می شناسید« به عنوان بخشی از برنامه انجمن 
آســیایی نیویورک در سینما سازماندهی شده است که این مجموعه شامل نمایش فیلم ها و 

گفتگوهای پی در پی از فیلم ها و فیلمسازان سراسر آسیا است.

خبر

نگاهی بر عملکرد تلویزیون؛

مبسوط الید رسانه ملی!
آنان که گاه و بیگاه هنوز از مخاطبان رسانه 
ملی هستند، می دانند که مجریانی همچون 
احســان علیخانــی و علی ضیــا پایه ثابت 
برنامه ها و علی الخصوص تولیدات مناسبتی 
هســتند و آنقدر بــا فراق بال بــه هرآنچه 
می خواهنــد، می پردازند کــه گویی ارزیابی 

برای صداوسیما وجود ندارد. 
در ایــن خصوص یک کارشــناس فرهنگ 
و رســانه درباره عملکرد تلویزیون در نوروز 
1۴01 به ایســنا گفت: تلویزیون توانســت 
میان دو مناسبت اعیاد شعبانیه و عید نوروز 
پیوند به وجود بیاورد و در این زمینه تاش 
خوبی انجام داد. شاهد این بودیم که از نیمه 
شــعبان تا عید نوروز رنگ و بوی شادی در 

برنامه های تلویزیون حاکم بود.
علیرضــا دباغ اســتفاده از دکورهای زیبا را 
از دیگــر نکات مثبــت برنامه های نوروزی 
تلویزیون برشــمرد و در ایــن زمینه افزود: 
دکورهــای برنامه ها مخصوصــا برای ویژه  
برنامه های تحویل ســال، دکورهای خوبی 
بود؛ اگر چه برخی اعتقاد داشــتند که برای 
این دکورها هزینه های ســنگینی شده است 
اما به نظر من در یک مناســبت بزرگ که 
برای میلیون ها ایرانی مهم و شادی آفرین 
اســت، باید هزینه لازم پرداخت کرد تا این 
شــادی از لحاظ بصری منتقل شود؛ این به 
معنای ولخرجی نیست، بلکه اگر این خرج ها 
با ســلیقه همراه باشــد جای تشکر و تقدیر 

هم دارد.
ظرفی که خوب پر نشد!

این کارشناس رسانه سپس به ذکر ایرادهای 
تلویزیون در باکــس های نوروزی پرداخت 
و گفت: با وجود تدارکات خوب، صداوسیما 
یک مشــکل اساســی در زمینــه محتوای 
برنامه هایش داشــت که به تناسب نداشتن 
ظرف و مظروف برمی گردد. صداوسیما برای 
ایام نــوروز ظرف خوبــی را فراهم کرد اما 
مظروفی که در آن ریخت، مظروف مناسبی 
نبود؛ یعنی محتوای مناسبی که باید در دل 
برنامه های متنوع و دکورهای زیبایش قرار 

می داد را قرار نداد.
دباغ استفاده از موسیقی محلی اقوام مختلف 
ایران در ویژه برنامه های تحویل سال را کار 

شایسته ای برشــمرد که با ایام عید تناسب 
داشــت و در عین حال تصریح کرد: برخی 
از آیتم هایی کــه در برنامه هــای نوروزی 
تلویزیونی مشــاهده شد و سال های گذشته 
هم تکرار شــده بود، مناسب این ایام نبود؛ 
مثا دعوت از مداحان در برنامه تحویل سال 
شبکه یک در قالب برنامه »فرمول یک« و 
با اجرای علی ضیا مناســب ساعات تحویل 
ســال نبود.او  افزود: صداوســیما باید این 
درک را داشته باشد که به عنوان رسانه ملی 
وظیفه دارد نظر عمومــی افراد جامعه را در 
نظر بگیرد و متناسب با مناسبت های مختلف 
برنامه سازی کند نه اینکه تمایل تهیه کننده 
یا مجری و افراد خاص در شــبکه را در نظر 
بگیرد. دعوت از مداحان در سال های گذشته 
هــم در برنامه آقای ضیا اتفــاق افتاده بود. 
اینکه یک مجری و تهیــه کننده به هیات 
محل خود و رفقای مداح عاقمند باشد فی 
نفسه چیز بدی نیست اما وقتی  برنامه هایی 
در ســطح ملی ارائه می دهد نباید پای علقه 
شخصی وسط کشــیده شود و با مناسبت و 
بی مناســبت این کار در برنامه های ایشان 

تکرار شود.
دباغ با تاکید بر اینکه صداوســیما باید دقت 
داشته باشــد چه می خواهد به مخاطب چه 
بگوید، در این زمینه خاطرنشان کرد: اینکه 
ما در هر لحظه ای از مذهب بگوییم و ذکر 
مصیبت کنیم آیا به نفع دین اســت؟ گاهی 
تماشــاگر خاص داریم که می رود و شبکه 
مناسب با ســلیقه خودش را تماشا می کند. 
این  خوشبختانه تنوع شبکه های صداوسیما 
فرصــت را به مخاطب می دهد که شــبکه 
مناسب خودش را انتخاب کند. شبکه قرآن 
و معارف ســیما می تواند برای هر مناسبتی 
قاری یا مــداح بیاورد، چون مخاطب خاص 
خودش را دارد اما در شــبکه ملی و در عید 
نوروز که تنوع مخاطبانش زیاد اســت، این 

انتخاب مناسب نیست.
گاف پزشکی »عصر جدید« و دردسرهایش

این کارشــناس رسانه ســپس با یادآوری 
اشتباهی در ویژه برنامه تحویل سال »عصر 
جدید« با اجرای احســان علیخانی، عنوان 
کرد: برنامــه »عصر جدید« هــم با وجود 

دکور زیبا و آیتم های شــاد و تنوع موسیقی 
خاص خــود، به صورت دیگــری از همین 
نقیصه رنج می برد. متأســفانه آقای احسان 
علیخانی با تمــام موقعیت های منحصر به 
فردی که رســانه در اختیارش قرار می دهد 
همچنان دربند اولین برنامه موفق خود یعنی 
»ماه عســل« هســت؛ لذا در هر برنامه ای 
کــه بتواند، تمایل بــه گفتگوهایی دارد که 
گاه باعث ســوء تفاهم می شــود. در برنامه 
تحویل ســال، خانم مهمان برنامه ادعا کرد 
که با عمل سلول های بنیادی، بینایی اش را 
به دست آورده است اما بعد، بیمارستانی که 
این دختر ادعا کرده بود در آنجا عمل پیوند 
ســوال های بنیادی را انجام داده، اطاعیه 
داد کــه چنین عملی انجام نشــده و اصا 
پیوند ســلول های بنیادی در مرحله تحقیق 

جانوری است.
دباغ افزود: چندین فرد نابینا بعد از اطاعات 
غلطــی که در برنامه تحویل ســال »عصر 
جدیــد« منتقل شــد امیدوار شــدند و به 
بیمارســتان زنگ زدند، بیمارستان ناچار شد 
اطاعیه بدهد که این خبر صحت ندارد. به 
طور کلی موضوع بینا شدن یک فرد نابینا با 
لحظه تحویل سال مناسبت ندارد و به برنامه 
»ماه عسل« می خورد. آقای علیخانی تا کِی 
می خواهد روند »ماه عسل« را ادامه دهد؟ 
گذشــته از این ها موضوع اصا اصالت هم 

نداشت و درباره اش تحقیق نشده بود.
علی ضیا و احســان علیخانی مبســوط الید 

هستند
او با طرح این پرسش که آیا نظارتی از سوی 
مدیران شبکه ســه بر روی محتوای برنامه 
هــای زنده قبل از پخــش صورت می گیرد 
یا نه؟ ادامه داد: به نظر می رســد مجریانی 
مثل آقای ضیا و آقای علیخانی مبسوط الید 
هســتند برای اینکه هر چیزی که بخواهند 
پخش کنند. هر مهمانــی را دعوت کنند و 
حاشــیه پردازی کنند. آقای عادل فردوسی 
پور هم در ســال های دور درصدی از چنین 
آزادی عملی را داشــت و همیــن ایراد به 
ایشــان هم وارد بود، اما مدیران به شــدت 
با او برخورد کــرده و علیرغم مقبولیت وی 
نزد عموم نسبت به ســایر مجریان، از اجرا 

محرومش کردنــد، در حالی که با مجریان 
دیگر با مماشات رفتار می کنند.

مورد دیگر در همین برنامه تحویل ســال، 
زوج جوانی را سر سفره ی عقد می نشاندند 
و پرسش های نســنجیده ای را از عروس و 
داماد در لحظه ی عقد پرسیدند که باید مورد 

توجه ارزیابان برنامه صداوسیما قرار گیرد.
در جشن نوروز فیلم جنگی پخش نکنید

این کارشــناس فرهنگ و رسانه که خود از 
مدیران سابق صداوسیما بوده است، سپس به 
بررسی عملکرد تلویزیون در نوروز 1۴01 در 
حوزه فیلم و سریال پرداخت و گفت: همین 
موضوع نامتناسب بودن ظرف و مظروف که 
در برنامه های تحویل سال 1۴01 تلویزیون 
دیدیم، در حوزه فیلم و ســریال هم خودش 
را نشــان داد. در حوزه فیلم و سریال برخی 
گفتند صداوســیما عید نوروز را با هفته دفاع 
مقدس اشــتباه گرفته است. من از منظری 
دیگر به همین موضــوع می نگرم. واقعیت 
این اســت که بی توجهی بــه برنامه ریزی 
برای مناســبتی مانند نوروز در حوزه فیلم و 
ســریال باعث شده بود که سریال هایی که 
از قبل ســاخته بودند در این ایام روی آنتن 
برود. آنچه در هفته دفــاع مقدس مطلوب 
همه است این اســت که رادیو و تلویزیون 
به صورت ویژه به ذکر حماسه مردان و زنان 
غیور کشورمان در هشت سال دفاع مقدس 
بپردازد؛ بنابراین، در آن زمان پخش فیلم و 

سریال جنگی بازتاب مثبت دارد.
او با ذکر مثال هایی در این زمینه خاطرنشان 
کرد: هم شــبکه ســه و هم شــبکه یک 
سریال هایی داشــتند که به طور مستقیم یا 
غیرمستقیم گریزی به دوران جنگ داشتند. 
»نجا« و »زیرخاکی« هر دو بن مایه دفاع 
مقدس دارند و به نوعــی از اتفاقات جنگ 
تحمیلی در پیرنگ داســتان خود بهره می 
برند. در فیلم های سینمایی هم این موضوع  
وجود داشــت. پخــش دو فیلم ســینمایی 
»آبادان یازده ۶0« و »منصور« که به دفاع 
مقدس مرتبط هستند را در عید خودم شاهد 
بودم. این آثار اتفاقا فیلم های بســیار خوبی 
هم هســتند اما مردم در عید نوروز به دنبال 
چیز دیگری می گردند. بهتر بود این دو فیلم 

زیبا را نگه می داشــتند و در جشنواره دفاع 
مقدس پخش می کردند.

دباغ تصریح کرد: سیاســت گذاری در حوزه 
تولید محتوای متناسب با مناسبت های ملی، 
در ســازمان صداوسیما دچار اشکال است و 
حتما باید مورد بازنگــری قرار بگیرد و اگر 
مــورد بازنگری قرار نگیــرد، آن چیزی که 
از بیــن می رود ســرمایه اجتماعی و اعتماد 
مخاطــب به صداوسیماســت. مگــر اینکه 
صداوســیما بگویــد من نیازی بــه این دو 
ندارم و می خواهم صداوســیمای یک قشر 
خاص باشم و مخاطب عام هم مهم نیست. 
این اتفاق باعث می شــود مخاطب ســراغ 
شــبکه های ماهواره ای یا ســرگرمی های 
ناسالم برود. رسانه اگر ملی است باید به این 

مسائل توجه کند.
عملکرد شبکه نمایش خانگی بهتر از 

تلویزیون بود
علیرضا دباغ در راستای صحبت های بالا دو 
نتیجه را حاصل عملکرد تلویزیون برشــمرد 
و گفــت: نتایج عملکرد صداوســیما در این 
زمینه ، دو حالت دارد؛ اول رجوع مخاطب به 
شبکه های ماهواره ای و دوم رجوع مخاطب 
به شــبکه نمایش خانگی است. رسانه های 
صوت و تصویر فراگیر در عید نوروز عملکرد 
مناسب تری نســبت به صداوسیما داشتند. 
این اتفاق جای خوشحالی دارد و نباید از این 
موضوع ناراحت باشــیم زیرا این  پلتفرم ها 
زیــر نظر خود حاکمیت فعالیت می کنند و از 
ساترا مجوز می گیرند که نهاد زیر مجموعه 

صداوسیماست.
دبــاغ در پایان با تذکر اینکه پیروز شــدن 
شبکه نمایش خانگی در رقابت با تلویزیون 
از نظــر اقتصادی به ضرر مخاطب اســت، 
گفت: اگر از دید طبقات اجتماعی به موضوع 
نــگاه کنیم، همه مردم نمــی توانند از پس 
هزینه های اشــتراک و تعرفه های پلتفرم ها 
که افزایش هم داشــته بر بیایند. صداوسیما 
باید آنقدر برنامه های سرگرم کننده و جذاب 
داشته باشد که مخاطب  را جذب کند. مثا 
برنامــه ای مانند »مهمونــی« آقای ایرج 
طهماســب را می توانستیم در تلویزیون هم 

ببینیم.

آغاز به کار نمایشگاه دائمی کودک و نوجوان کاربران روسی از نتفلیکس شکایت کردند

مدیرعامــل کانون پرورش فکری کــودکان و نوجوانان از 
راه اندازی نمایشــگاه دائمی کــودک و نوجوان همزمان با 

برگزاری نمایشگاه اسباب بازی خبر داد.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و بــه نقل از اداره کل 
روابط عمومی و امور بین الملل کانون، مهدی علی اکبرزاده، 
مدیرعامــل کانون پرورش فکری کــودکان و نوجوانان در 
چهارمین روز نمایشگاه و بازار فروش اسباب بازی هفتمین 
جشــنواره ملی اسباب بازی کانون، از این رویداد بازدید کرد 
و از راه اندازی نمایشگاه دائمی در فضای نمایشگاهی مرکز 

آفرینش های فرهنگی هنری کانون خبر داد.
به گفته مدیرعامل کانون، فعالیت دائمی این نمایشــگاه در 
تمام حوزه ها و محصولات مرتبط بــا کودکان و نوجوانان 
اعم از کتاب، نوشت افزار، اســباب بازی و سرگرمی، فیلم، 
وســایل جانبی کودک و ... خواهد بود.مهدی علی اکبرزاده 
همچنین تاکید کرد: در این نمایشــگاه دائمی محصولات 
مختلف مطابق بــا نیازهای کودکان و خانــواده با تنوع و 
قیمت مناسب عرضه می شــود. ارائه محصولات باکیفیت 
ایرانی از ویژگی های این نمایشــگاه خواهــد بود تا هم از 

تولیدکنندگان داخلی حمایت شــود هم فرهنگ استفاده از 
محصولات ایرانی ترویج شــود.مدیرعامل کانون همچنین 
پس از بازدید مجدد از غرفه های نمایشــگاه اســباب بازی، 
با حضور در ســتاد خبری نمایشگاه، در جریان فعالیت های 
این بخش قرار گرفت و نکات مدنظر خود را درباره پوشش 
اخبار این رویداد مطرح کرد.بر اساس این خبر، نمایشگاه و 
بازار فروش اسباب بازی هفتمین جشنواره ملی اسباب بازی 
کانون این روزها با اســتقبال مخاطبان کودک و نوجوان و 
خانواده هایشان همراه است که برای خرید محصولات تولید 
ملی به مرکــز آفرینش های فرهنگی هنری کانون مراجعه 
می کننــد. عاقه مندان می توانند در این نمایشــگاه عاوه 
بر خرید حضوری، با مراجعه به فروشــگاه اینترنتی دیجی 

کانون اقدام به خرید مجازی محصولات کنند.
نمایشگاه و بازار فروش اسباب بازی هفتمین جشنواره ملی 
اسباب بازی مصادف با ایام ماه رمضان از ۲1 تا ۲8 فروردین 
1۴01 ساعت 1۷ تا 1 بامداد در مرکز آفرینش های فرهنگی 
هنری کانون پرورش فکــری کودکان و نوجوانان واقع در 

خیابان حجاب تهران برگزار می شود.

کاربران روســی با طرح شــکایتی از نتفلیکس برای قطع 
خدمات در روسیه، این شبکه آناین آمریکایی را به دادگاه 

فراخواندند.
به گــزارش روزنامه «صبح امروز« و به نقل از ایســنا، در 
حالی که ماه پیش گزارش شد نتفلیکس به نشانه اعتراض 
به حمله روســیه بــه اوکراین، خدماتش در این کشــور را 
متوقف کرده و تولید پروژه های روسی را نیز به حالت تعلیق 
درآورده، اکنون کاربران روســی به دلیل نقض قرارداد این 

شبکه بزرگ را به دادگاه خوانده اند.
اندکی پیش از این رویدادها نتفلیکس با روســیه به توافق 
رسیده بود که طبق قوانین این کشور بخشی از آگهی های 

روسی را به صورت رایگان منتشر کند.
بــه گــزارش RIA از روســیه، اکنون ۲0 نفــر که حداقل 
تعداد لازم برای ثبت شــکایت مشــترک در روسیه است، 
از نتفلیکس شــکایت کرده اند و انتظــار می رود این آمار به 
ســرعت افزایش هم پیدا کند.نتفلیکس از سال ۲01۶ وارد 

روســیه شــده و بیش از یک میلیون مشترک جذب کرده 
اســت. قیمت اشتراک این ســرویس در روسیه ۷۹۹ روبل 
)۹.۶۷ دلار( در ماه است.شــاکیان نتفلیکس که توسط یک 
موسسه حقوقی به دادگاه رفته اند، تعلیق خدمات نتفلیکس 
در روســیه را در تضاد با حقوق کاربران و قوانین شهروندی 
روســیه خوانده اند و به همین دلیل این شــکایت را طرح و 

درخواست غرامتی ۶0 میلیون روبلی را ثبت کرده اند.
برمبنــای مســتندات این شــکایت قــرارداد نتفلیکس با 
مشــترکین قراردادی عمومی بوده که امکان فســخ آن به 
صورت یک جانبه وجود ندارد و تعلیق خدمات نتفلیکس به 

معنی تعلیق حقوق کاربران آن است.
شاکیان خواستار غرامت ۶0 میلیون روبلی )حدود ۷30 هزار 
دلار( برای خسارت های غیرمادی و نیز جریمه نقدی برابر 
50 درصد مبلغ تعیین شده هستند. اگر نتفلیکس این پرونده 
را ببازد و دستورات جبرانی را به جای نیاورد ممکن است با 

مجازات های بیشتری روبه رو شود.
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سفر معاون استاندار خراسان رضوی به 
قوچان مقدمات ساخت یک بیمارستان را 

فراهم کرد
معاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار خراسان 
رضوی در سفر به قوچان ضمن بازدید از طرحهای 
مختلف عمرانی، نســبت به تسریع احداث یک 
بیمارستان در این شهر که زمین آن توسط خیرین 
اهدا شده اســت، تاکید و دستورات لازم را صادر 

کرد.
به گزارش صبح امروز به نقل از استانداری، جواد 
خدایی در ســفر یک روزه خود به قوچان از زمین 

پنج هکتاری اهدایی خیرین برای ســاخت بیمارستان 3۲0 تختخوابی شهید کاهدوز این شهر 
دیدن کرد.

وی گفــت: با ارایه لایحه این طرح به کارگروه امور زیربنایی خراســان رضوی و فراهم نمودن 
مقدمات اخذ مجوز ماده ۲3 برای آن، عملیات اجرایی این بیمارستان آغاز خواهد شد.

وی همچنین در بازدید از باقی پروژه های شهرستان قوچان در جریان ساخت و سازهای غیرمجاز 
و مشکات و معضات ساکنین اراضی منطقه تعاونی مسکن فرهنگیان )شماره ۴( قرار گرفت 
و مقرر شــد که ساخت و سازهای غیر مجاز شناسایی شود و از ادامه روند وضع موجود ممانعت 

به عمل آید.
معاون اســتاندار خراسان رضوی گفت: مشاور طرح جامع شهری باید بررسی های لازم را انجام 
دهد تا وضعیت منطقه تعاونی مسکن فرهنگیان در این طرح مشخص شود که این موضوع در 
کارگروه امور زیربنایی در قالب طرح جامع شــهری و کارگروه مقابله با ســاخت و سازهای غیر 

مجاز مطرح خواهد شد.
دکتر خدایی در جریان سفر به شهرستان قوچان، به همراه نماینده مردم شهرستان های قوچان و 
فاروج در منزل شهید »سید یحیی موسوی پور«، یکی از شهدای قوچان حضور یافت و با خانواده 

این شهید دیدار و گفت وگو کرد.
در ادامه این سفر معاون استاندار خراسان رضوی به همراه نماینده مردم قوچان در مجلس شورای 
اســامی و مدیران اســتانی و محلی از مجتمع فرهنگی قوچان با پیشرفت 3۷ درصد، دانشگاه 
صنعتی قوچان، بافت فرسوده شهری، پارک های شهر از جمله پارک نشاط ، پروژه استخر زمانی، 

گود کشتی با چوخه، ساختمان اداری شهرداری دیدن کردند.
وی همچنین به همراه مدیران مرتبط اســتانی و محلی از سد تبارک و خط انتقال آب شرب از 

محل این سد به تصفیه خانه قوچان دیدن کرد.
خدایی در جریان روند لوله گذاری مســیر ۲3 کیلومتری خط انتقال آب شــرب از سد تبارک به 
تصفیه خانه و روند پیشرفت فیزیکی این پروژه قرار گرفت و در ادامه از مسیر عبور لوله انتقال آب 

در روستای زوخانو و بند انحرافی بادخور بازدید کرد.

  ۱۷ میلیارد ریال پارسال برای درمان 
معتادان خراسان شمالی هزینه شد

دبیر شورای مبارزه با مواد مخدر خراسان شمالی 
گفــت: 1۷ میلیارد و 500 میلیون ریال پارســال 
برای نگهداری و درمان معتادان متجاهر اســتان 

هزینه شد.
ســعید آیتی روز پنجشنبه به خبرنگار ایرنا اظهار 
داشــت: این میزان مبلغ هزینه شده جدای از 10 
میلیارد ریالی است که اداره کل بهزیستی استان 
از منابــع اعتباری خود بــرای درمان و نگهداری 

معتادان متجاهر هزینه کرده است.
دبیر شورای مبارزه با مواد مخدر استان، افزود: همچنین چهار میلیارد ریال نیز در راستای اقدامات 

فرهنگی و پیشگیری از اعتیاد در بین دانش آموزان، معلمان و مربیان استان هزینه شده است.
آیتی با اشاره به هزینه یک میلیارد ریال در حوزه اعتیاد بانوان استان، گفت: پارسال 330 میلیون 
ریال نیز برای برگزاری کارگاه های آموزشــی پیشگیری از اعتیاد در بین کارگران صنایع استان 
هزینه شد.وی با بیان اینکه در خوش بینانه ترین حالت، تنها 15 درصد افراد بهبودیافته از اعتیاد 
مانایی دارند، گفت: به طور میانگین حدود ۴00 معتاد متجاهر در استان وجود دارد که این افراد در 
یــک دور باطلی بعد از ترک اعتیاد و ترخیص از مراکز ماده 1۶ دوباره بعد از جمع آوری معتادان 
متجاهر توســط دســتگاه های قانونی به این مراکز بر می گردند که لازمه جلوگیری از این امر 

نیازمند اتصال بهبودیافتگان به بازار کار و اشتغال است.
آیتی افزود: در همین راســتا، سال گذشته طرح ملی حاتم یا به عبارتی حرفه آموزی، اشتغال و 

توانمندسازی معتادان به دفتر ریاست جمهوری ارسال شد.
وی ادامه داد: این طرح برای تجدید نظر در حوزه درمان اعتیاد با همکاری دستگاه های اجرایی 
استان تهیه شده اســت و در آن به چگونگی توانمندسازی معتادان بعد از بهبودیافتن و حمایت 
های اجتماعی از آن با ذکر وظایف هر یک از دستگاه ها با محوریت سازمان های صمت، اداره 

کل فنی و حرفه ای و اداره کار، رفاه و امور اجتماعی پرداخته شده است.

  اقتصاد روستایی نیازمند توجه
نماینــده مردم بجنــورد، مانه و ســملقان، راز و 
جرگان، گرمــه و جاجرم در مجلس شــورای 
اسامی گفت: اگر به اقتصاد روستاها توجه نکنیم، 
شاهد وجود روســتاهای لوکس اما بدون اقتصاد 

خواهیم بود.
محمد وحیــدی، نماینده مردم بجنــورد، مانه و 
ســملقان، راز و جــرگان، گرمــه و جاجرم در 
مجلس شورای اسامی در دیدار با مدیرکل جهاد 

کشاورزی خراسان شمالی، با اشاره به اینکه نباید نگاه عمرانی منوط به حوزه های زیربنایی شود، 
اظهار کرد: در اعتبارات عمرانی باید بخش کشاورزی نیز مورد توجه قرار بگیرد.

وی با تأکید براینکه شاهد مهاجرت چشمگیر برخی مردم روستاهای استان به شهر هستیم، افزود: 
در روستاهای قلعه خان و حیدر آباد که دارای بیش از 1000 خانوار جمعیت است، مهاجرت های 

زیادی به علت نبود آب انجام می شود.
وحیدی با بیان اینکه در اعتبارات ملی به اقتصاد کشاورزی توجه ویژه ای داشتیم، اضافه کرد: منابع 

آبی کشور محدود است و در استان نیز باید اقدامات این حوزه دارای توازن باشد.
نماینده مردم بجنورد، مانه و سملقان، راز و جرگان، گرمه و جاجرم در مجلس شورای اسامی با 
بیان اینکه عدم توازن در حوزه امکانات آب شرب باعث می شود روستاهای خالی از سکنه داشته 
باشیم، تصریح کرد: در کنار این موضوع اعتبارات ویژه ای برای حوزه اسب در استان دیده شده که 

می تواند به اقتصاد روستاها کمک بسیاری کند.
وی با تأکید بر اینکه گرانترین اســب دنیا اســب اصیل ترکمن است، افزود: وجود اسب در کنار 

کشاورزی برای خانواده های روستایی درآمد بالایی دارد.
وحیدی با اشــاره به اینکه کیفیت تولید ابریشم در استان بالا است، تصریح کرد: در حال حاضر 
در این حوزه رتبه اول کشوری را داریم که باید در مطالعات نوغانداری شرکت های دانش بنیان 

ورود جدی داشته باشند.
لزوم برخورداری نیروهای شرکت آب و فاضلاب از حق مرزی 

نماینده مردم بجنورد، مانه و سملقان، راز و جرگان، گرمه و جاجرم در مجلس شورای اسامی 
همچنین در دیدار سرپرست شرکت آب و فاضاب خراسان شمالی گفت: نیروهای شرکت آب و 

فاضاب استان نیاز است که از حق مرزی برخوردار شوند.
محمد وحیدی، با اشاره به اینکه مکاتبات ملی برای حق مرزی نیروهای شرکت آب و فاضاب 
استان انجام شده است، اظهار کرد: برخی از استان ها از حق مرزی برخوردار هستند اما برای تحقق 

این مهم در استان نیز پیگیری های مختلفی انجام شده است.
وی با اشــاره به اهمیت کمیسیون ماده ۲3، اضافه کرد: اولویت های آب و فاضاب باید تسریع 

پروژه های موجود و اجرایی باشد.
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فرمانده تیپ 130 ارتش شهید دلجویان خراسان شمالی گفت: طرح مردم یاری با هدف 
انجام رایگان خدمات پزشکی و دارویی در حاشیه شهر بجنورد به مناسبت هفته ارتش 

از امروز )۲5 فروردین ماه( به مدت یک هفته آغاز شد.
ســرهنگ رضا نجفی روز پنجشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار داشت: در این 
طرح تیمی متشــکل پزشک متخصص، دندانپزشک، داروساز و روانشناس با حضور در 
مناطق حاشــیه شــهر بجنورد خدمات رایگان دارویی، روانی، دندانپزشکی و دارویی را 

انجام می دهند.
وی تصریح کرد: این تیم با حضور در مراکز معلولان بهزیستی، مناطق کمتر برخوردار 
صندل آباد و محمد علی پهلوان بجنورد خدمات ارائه می دهند ضمن اینکه در این مدت 

بیمارستان ارتش بجنورد نیز به شهروندان خدمات رایگان پزشکی ارائه می دهد.
فرمانده تیپ 130 ارتش شهید دلجویان خراسان شمالی افزود: برگزاری مراسم بزرگداشت شهید صیاد شیرازی و شهید زرهرن از 
شهدای مدافع حرم، اجرای صبحگاه مشترک با حضور نیروهای نظامی و انتظامی به میزبانی این پادگان از دیگر برنامه های این 

هفته است.
وی عنوان کرد: دشمنان علیه ما هشت سال جنگ را طراحی کردند و از سه محور جبهه های شمالی، میانی و جنوبی کشور را مورد 
تهاجم قرار دادند اما ارتش با کمترین تجهیزات و همراهی ســایر نیروهای مســلح هشت سال دفاع مقدس را ثبت کرد و دشمن 

نتوانست یک وجب از خاک وطن ما را مورد تجاورز قرار دهد.
سرهنگ نجفی گفت: بعد از جنگ هم ارتش به بازسازی و نوسازی خود در راستای انسجام بیشتر پرداخت که در بومی سازی تمامی 

تجهیزات نوین به نقطه عطفی رسیده و امروز ارتش جمهوری اسامی ایران یکی از قدرتمندترین ارتش های دنیا است.

جانشین فرمانده انتظامی جمهوری اسامی ایران گفت: نیروی انتظامی آمادگی فعال 
کردن بازارچه مرزی در خراسان شمالی را دارد.

سردار قاسم رضایی، ۲5 فروردین ماه، در حاشیه نشست با مسئولان انتظامی خراسان 
شمالی، در گفت وگو با ایسنا با اشاره به وجود امنیت چشمگیر در استانِ مرزی خراسان 
شمالی، اظهار کرد: مجموعه انتظامی کشور و استان قدردان همراهی مردم شهید پرور 

استان به خاطر وجود امنیت در این استان مرزی است.
وی با بیان اینکه انسجام سیاسی، اجتماعی و... در خراسان شمالی بین مردم و مسئولان 
بسیار زیاد است، افزود: این استان آمادگی هر رشد اقتصادی را دارد و یکی از مهمترین 

دلایل نیز وجود امنیت بالای استان است.
رضایی با تأکید براینکه آمادگی فعال کردن بازارچه مرزی را در استان داریم، ادامه داد: ایجاد بازارچه مرزی یکی از راه های کاهش 

قاچاق در کشور است.
جانشین فرمانده انتظامی جمهوری اسامی ایران با اشاره اینکه یکی از مهمترین موانع برای تحقق شعار سال موضوع قاچاق است، 
تصریح کرد: قاچاق آفت رشد اقتصادی است و برای تحقق شعار سال باندهای مختلف بزرگ قاچاق طی سال گذشته از بین رفت 

و امسال نیز اقدامات جدی در این حوزه داریم.
وی با بیان اینکه تعامات گمرک و پلیس برای کاهش قاچاق بســیار حائز اهمیت اســت، تأکید کرد: با باندهای بزرگ قاچاق در 

استان های جنوبی و غربی برخورد شده و درصد کشفیات قاچاق نیز افزایش چشمگیری داشته است.
رضایی با بیان اینکه با مخان امنیت و آرامش در جامعه برخورد جدی خواهد شد، اضافه کرد: در ماه مبارک رمضان نیز تاکنون به 

رستوران ها، کافه ها و... که حرمت شکنی کرده اند هشدار داده شده و از این پس نیز با هنجارشکنان برخورد می شود.

اجرای طرح مردم یاری در حاشیه شهر بجنورد آغاز شد لزوم ایجاد بازارچه مرزی برای کاهش قاچاق

آزادی ۸۸ زندانی توسط خیران و اصناف خراسان رضوی در ماه رمضان
سرپرســت دفتر امــور اجتماعی و فرهنگی اســتانداری 
خراسان رضوی گفت: همزمان با آیین گلریزان ماه مبارک 
رمضان، مقرر شد 88 نفر از زندانیان جرائم غیرعمد به نیت 
امام رضا)ع( با کمک اصناف و خیران این استان آزاد شوند.

شیوا خوش نسب روز پنجشنبه در نشست بررسی اقدامات 
در خصوص آزادی زندانیان خراســان رضــوی افزود: در 
دوره های گذشــته تاش می شد زندانیان با کمتر از 100 
میلیون ریال بدهی آزاد شــوند، اما اکنون از این دســت 
محکومان جرائم غیر عمد نداریم و آزادی زندانیان با بدهی 

یک میلیارد ریال را در دستور کار قرار داده ایم.
وی گفت: اگر بتوانیم با یاری خیرین این هدف را محقق 
کنیم بــرای آزادی ۲50 زندانی جرائم غیرعمد اســتان 
خراسان رضوی با بدهی زیر یک میلیارد ریال اقدام خواهد 

شد.
وی همچنین بیان کرد: اگر در گذشته به دنبال پیشگیری 
از وقوع آسیب ها بودیم الان با جمعیت کنونی زندانیان و 
مسائل مربوط به آزادی زندانیان نیازمند مواجه نبودیم، لذا 

باید همچنان پیشگیری در اولویت باشد.
سرپرست دفتر امور اجتماعی فرهنگی استانداری خراسان 
رضوی به ظرفیت اصناف مشــهد اشاره کرد و گفت: به 
عنوان نمونه 5۲ درصد اصناف گردشــگری کشــور در 
مشهد فعالیت دارند و از طرفی با بسیاری از اصناف دیگر 

می توانیم در رفع مساله بدهی زندانیان اقدام کنیم.
خوش نســب افزود: در حال حاضر گروهی از خیرین به 
صورت کاما رایگان برای غربالگری سامت زندانیان در 
خصوص بیماری سرطان پشــت درب های زندان منتظر 
مجوز هســتند و امیدواریم مسوولان زندان مشهد با این 

خیرین همکاری کنند.
اتحادیه های صنفی برای آزادی زندانیان پای کار بیایند

رییس ســتاد مردمی رســیدگی به امور دیه و کمک به 
زندانیان نیازمند خراسان رضوی گفت: ۹۷ اتحادیه صنفی 
مشــهد اگر پای کار بیایند می توان با اتکا به ظرفیت این 
قشــر اقدامات بزرگی را رقم زد، چنانچه قرار اســت ۲۹ 
فروردیــن اتحادیه طا و جواهر و نقره مشــهد گلریزانی 

اختصاصی برای آزادی زندانیــان جرائم غیرعمد ترتیب 
دهند که اقدامی شایسته است، امیدواریم سایر اتحادیه های 

صنفی در مشهد نیز مشارکت کنند.
جواد غفاریان طوســی افزود: پارسال ۲10 میلیارد ریال از 
ســوی خیرین برای آزادی زندانیــان غیرعمد جمع آوری 
شــد که با توجه به جمعیت و ظرفیت بالای فرهنگی و 
اقتصادی و صنفی مشهد معتقدیم باید این رقم به ۲ هزار 

میلیارد ریال می رسید.
رضا ســلم آبادی، مدیر کل کمیته امداد امام خمینی )ره( 
خراســان رضوی نیز گفت:  این نهاد در استان سه هزار 
خانواده زندانی را زیر پوشش دارد و سالانه 30 میلیارد ریال 

در این بخش هزینه می کند.
رییس کمیســیون بانوان و خانواده شورای اسامی شهر 
مشهد نیز گفت: زندانیان زن مظلوم هستند، چراکه امکان 
حضور در بند باز را ندارند و از طرفی در بخش اشتغال در 

زندان نیز با مشکاتی مواجه اند.
فاطمه سلیمی افزود: در خصوص آزادی زندانیان زن جرائم 

غیر عمد شــورای شــهر اقداماتی انجام داده است و این 
آمادگی وجود دارد از ظرفیت شهرداری برای اشتغال این 

قشر استفاده شود.
دبیر ستاد هماهنگی مشارکتهای مردمی خراسان رضوی 
نیز با انتقاد از فعالیت پراکنده و چند بخشــی در خصوص 
آزادی زندانیان گفت: به عنوان نمونه این ستاد به تنهایی 
500 خانوار از زندانیان جرائم غیرعمد را زیر پوشش دارد و 

برای آنها 1۹ میلیارد ریال هزینه کرده است.  
محمد جواد فولادی افزود: اکنــون اتحادیه های صنفی، 
ستاد دیه، اداره کل زندانها و اقدامات تامینی استان، کمیته 
امداد امام خمینی)ره( و دیگر نهادها و تشکل های مردمی 
در حــوزه آزادی زندانیان فعالیت دارنــد، اما هم افزایی و 

تجمیعی برای این اقدامات انجام نشده است.
فعالان حوزه طا و جواهر مشــهد نیــز از اعام آمادگی 
خیرین این مجموعه جهت ایجاد اشــتغال برای دست کم 
50 زندانی در زندان مشهد در حوزه تولید مصنوعات نقره 

اعام آمادگی کردند.

اســتاندار خراسان رضوی گفت: امسال تقویت 
اقتصاد مبتنی بر زیارت اولویت این اســتان به 
عنوان یــک منبع با برکت در همه بخش های 
اقتصــادی بویژه در بخش خدمات به شــمار 

می رود.
به گزارش ایرنا، یعقوبعلی نظری عصر پنجشنبه 
گذشته در نشست شــورای گفتگوی دولت و 
بخش خصوصی خراســان رضوی با اشاره به 
فعالیت قرارگاه مرکزی پشــتیبانی و حمایت از 
فعالیتهای اقتصادی افزود:  به جز اصل زیارت، 

مباحث دیگری مانند سوغات و گردشــگری سامت نیز محورهای عمده فعالیتها در قرارگاه اقتصادی استان 
خواهند بود.

وی اظهار داشــت: در قرارگاه مرکزی پشــتیبانی و حمایت از فعالیتهای اقتصادی، اهداف بخشهای مربوط به 
صنعت و معدن، زیرساخت، انرژی و اشتغال مشخص شده است و متولی مشخص آن یکی از دستگاههای دولتی 
اســت، به عنوان نمونه هدف گذاری در حوزه انرژی خراسان رضوی تولید یکهزار مگاوات برق مبتنی بر انرژی 

باد استان طی چهار سال آینده است.
وی با اشــاره به هدفگذاری قرارگاه اشتغال در خراسان رضوی گفت: در این قرارگاه تاش می شود ایجاد 115 

هزار فرصت شغلی در سال 1۴01 استان در بخشهای تولیدی و خدماتی محقق شود.
استاندار خراسان رضوی گفت: امسال در راستای تحقق شعار سال مبنی بر »تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین« 
و وجود 3۶0 شــرکت دانش بنیان فعال در استان، قرارگاه جدیدی مبتنی بر اقتصاد دانش بنیان ایجاد و اهداف 
مربوط به آن شامل تولیدات نوین و فناورانه و ایجاد شرکتهای جدید برای به حرکت درآورن جریان اقتصادی 
استان و توسعه زیرساختهای مربوطه تعیین شده و سطوح و لایه های مربوط به تامین منابع آن نیز پیش بینی 
شــده است.نظری با اشاره به اختصاص  ۲۶ هزار و ۷00 میلیارد تومان اعتبار در سفر استانی رییس جمهوری و 
هیات دولت به خراسان رضوی گفت: از این ظرفیت باید در بخشهای مختلف اقتصادی بویژه در حوزه تکمیل 

زیر ساختها شامل ساخت جاده، تولید انرژی و پروژه های نیمه تمام بهره گرفت.
وی اضافه کرد: عاوه بر رقم ریالی مربوط به اعتبارات اختصاص یافته به خراسان رضوی، یک میلیارد و 3۷0 
میلیون دلار اعتبار ارزی برای پروژه هایی نظیر انتقال گاز از جنوب کشور به خراسان رضوی و افزایش ظرفیت 
انتقال سوخت مایع به استان و ذخیره سازی آن در سفر رییس جمهوری اختصاص یافت تا مشکل کمبود سوخت 

صنایع در زمستانها و ذخیره سازی سوخت مایع آنها برطرف شود.
اســتاندار خراســان رضوی گفت: ظرفیت خوبی هم در بخش منابع ریالی و هم در بخش منابع ارزی خراسان 
رضوی در سفر رییس جمهوری به این استان ایجاد شد، در این راستا از محل منابع مزبور پروژه های ملی که 
سال گذشته در تامین اعتبارات آنها به شدت ضعف داشتیم، تامین اعتبار خواهد شد تا از این طریق اجرای آنها 

تکمیل شود.
نظری اضافه کرد: از ظرفیت ســتاد بازآفرینی شهری که به استان نیز اباغ شده است، می توان برای بهسازی 
حاشیه شهر مشهد و بافت پیرامونی حرم مطهر رضوی بهره گرفت تا بتوان با همکاری یکدیگر هر آنچه مربوط 

به اقتصاد در استان است را دوباره به جریان انداخت.
اســتاندار خراسان رضوی در این نشست در خصوص واگذاری ارایه خدمات تخصصی در حوزه حمل و نقل به 
انجمن های صنفی و کارفرمایی کامیونداران و کارگری رانندگان گفت: تاکید ما در استان تفویض اختیار بسیاری 
از امور دولتی به بخش خصوصی است و معتقد هستیم که امور مربوط به پیشخوان دولت، مردمی– الکترونیکی 

است، لذا ماهیت شکل گیری دفاتر پیشخوان دولت نیز واگذاری امور به بخش خصوصی بوده است.
وی افزود: حال اگر انجمنهای بخش حمل و نقل مایل به ایجاد پیشخوان دولت به صورت تخصصی برای این 
حوزه هستند، پیشنهاد آنها در کمیته کارشناسی قابل بررسی بوده تا نتیجه آن در نشست بعدی شورای گفتگوی 

دولت و بخش خصوصی مورد بحث و بررسی قرار گیرد.

رئیس دانشکده دندانپزشــکی دانشگاه علوم 
پزشکی مشهد گفت: اکثراً نظارتی بر مطب ها و 

کلینیک های دندانپزشکی وجود ندارد.
دانشــکده  رئیس  ناصــر ســرگلزایی،  دکتر 
دندانپزشــکی دانشــگاه علوم پزشکی مشهد 
در محل تحریریه ایســنا مشکات،چالش ها، 
آموزش و خدمات حوزه دندانپزشکی مورد بحث 

و بررسی قرار گرفت.
سرگلزایی، اظهار کرد: بزرگترین مشکل حوزه 
دندانپزشــکی بحث مواد و تجهیزات اســت. 

قیمت مواد و تجهیزات دندانپزشــکی طی یک سال گذشــته افزایش ناگهانی پیدا کرده است؛ به عنوان مثال 
بهترین ایمپلنت موجود با حدود 500 هزار تومان خریداری می شد اما در حال حاضر قیمت آن ۲ میلیون و 500 

هزار تومان شده است.
وی افزود: به دلیل وارداتی بودن اکثر مواد و تجهیزات دندانپزشــکی، قیمت این اقام متناسب با دلار افزایش 
پیدا می کند. فشار مالیات و عوارض شهرداری بر مطب های دندانپزشکی نیز از دیگر مشکات این حوزه است. 
رئیس دانشــکده دندانپزشکی دانشگاه علوم پزشکی مشهد ادامه داد: از دیگر مسائل این حوزه موضوع نظارت 
اســت؛ اکثرا نظارتی بر مطب ها و کلینیک های دندانپزشــکی وجود ندارد؛ چراکه برای نظارت بر حدود ۲000 
دندانپزشــک، کمتر از انگشتان یک دست ناظر وجود دارد؛  به عنوان مثال بیماری به من مراجعه کرد و گفت 
دکتری برای کاشــت یک ایمپلنت ۴ میلیون و 500 هزار تومان دستمزد می گیرد در حالی که در مطبی دیگر 
برای همان کار ۲میلیون تومان دستمزد گرفته می شود؛ اگر نظارت وجود داشته باشد این مشکات و اختاف 
قیمت ها ایجاد نمی شود.ســرگلزایی تصریح کرد: در دانشکده دندانپزشکی مشهد در شیفت صبح حدود 300 
یونیت به صورت آموزشی درمانی و در شیفت بعد از ظهر کلینیک ویژه به صورت درمانی فعال است. کلینیک ویژه 
حدود دو سال تعطیل بود که به این موضوع انتقاد داشتم؛ بهانه تعطیل بودن این کلینیک ویروس کرونا بود در 
حالی که دندانپزشکان در کلینیک ها و مطب های خود فعالیت می کردند. وی اضافه کرد: به برخی از همکاران 
خود انتقاد دارم؛ چراکه باید در کنار درآمدزایی قســمتی از فعالیت ها نیز به مردم اختصاص یابد. از حدود 100 
عضو هیأت علمی سه یا چهار نفر در این کلینیک فعالیت می کنند. اعضاء هیأت علمی و رزیدنت ها تمایل کمی 
برای کار کردن در کلینیک ویژه دندانپزشکی دارند. رئیس دانشکده دندانپزشکی دانشگاه علوم پزشکی مشهد 
بیان کرد: طبق قانون و سیاســت دانشگاه، کلینیک ویژه باید فعال بوده و اعضاء هیأت علمی در آن کار کنند. 
مخالف برخورد اداری با اعضاء هیأت علمی هستم اما بینش این افراد باید به سمتی برود که قسمتی از کار خود 
را در کلینیک ویژه انجام دهند.سرگلزایی عنوان کرد: با هدف ترغیب اعضاء هیأت علمی برای فعالیت بیشتر در 
کلینیک ویژه  اصاحاتی در تعرفه   آن انجام دادیم. تعرفه خدمات دانشکده در شیفت صبح دولتی و در شیفت بعد 
از ظهر غیردولتی است. در حال حاضر هزینه ها در کلینیک و مطب ها سرسام آور است. وی در پاسخ به این سوال 
که چرا حضور دندانپزشــکان و خدمات دندانپزشکی در حاشیه شهر بسیار کمرنگ است، گفت: در حاشیه شهر 
عمدتا بحث های آموزش و بهداشت مطرح است و ما پیگیر عقد تفاهم نامه ای با شهرداری مشهد در خصوص 
افزایش خدمات دندانپزشــکی در حاشیه شهر هستیم و در گفت و گویی که با رییس شورای شهر هم داشتیم 
تفاهم نامه ای در جهت آموزش عمومی و خدمات ارزان قیمت منعقد کردیم تا بتوانیم در حاشــیه شهر مشهد 
به وســیله رزیدنت ها و دانشجویان سال اخر، کلینیک هایی را فعال کنیم. اعضاء هیأت علمی در این کلینیک ها 
به صورت ناظر فعال خواهند بود. رئیس دانشکده دندانپزشکی دانشگاه علوم پزشکی مشهد ادامه داد: مهمترین 
مسئله ای که در حاشیه شهر مشهد پیش گرفته ایم بحث پیشگیری و بهداشت است. از شهرداری مشهد  انتظار 
داشتیم که در روزهای پایانی سال گذشته و برای روز بهداشت چند بیلبورد در اختیار ما قرار داده شود اما این امر 
عملی نشد.وی اضافه کرد: گسترش و پراکندگی دندانپزشکان در سطح کشور و استان به صورت عادلانه نیست 
و اکثر دندانپزشکان سطح استان در مشهد تجمیع شده اند در صورتی که باید امکانات و امتیازاتی برای افرادی که 

در شهرستان ها و مناطق کم برخوردار فعالیت می کنند در نظر گرفته شود تا این خاء جبران شود.
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 چه کسی در تشکیل پرونده رادوشوویچ 
مقصر است؟

سرپرست ســابق باشگاه پرسپولیس 
با عمل نکرد به توافق این باشــگاه 
و رادوشوویچ پرونده ای یک میلیون 

دلاری ایجاد کرده است.
به گزارش ایسنا، بوژیدار رادوشوویچ 
کــه در دوره  مدیریت ســید مجید 
صدری از پرسپولیس از این باشگاه 
جدا شد، حالا با حکم کمیته وضعیت 
فیفــا، پرســپولیس را محکــوم به 

پرداخت 8۶۶ هزار یورو کرده اســت و سرخ ها که به تازگی از کوران پرونده های مالی خارج 
شــده بودند، با پرونده جدیدی روبه رو شــدند. اما به راســتی پرونده رادوشوویچ چطور علیه 

پرسپولیس تشکیل شد؟
در دروه مدیریت ســید مجید صدری، رادوشوویچ در مقطعی به خاطر اختاف نظر با ابراهیم 
شــکوری به کشــورش سفر کرد و حاضر به بازگشــت نبود. از آنجایی که در آن مقطع این 
دروازه بان مطالباتی از پرسپولیســی ها داشت، عما از نظر قانونی می توانست قرارداد خود را 
فسخ و تمام مبالغ قراردادش مربوط به سه فصل بعد را بگیرد. با این حال در آن زمان  پس 
کشــمکش های فراوان و تماس های که یحیی گل محمدی با رادوشــوویچ برقرار کرد، این 

درازه بان به ایران بازگشت و حاضر به ادامه  همکاری با سرخ ها شد.
رادوشــوویچ پس از بازگشــت، با جعفر ســمیعی مدیرعامل وقت باشــگاه توافق کرد که 
پرسپولیســی ها به جای اینکه مطابق بندهای قرارداد به او پرداختی داشته باشند، هر زمانی 
منابع مالی لازم را داشــتند و به بازیکنان پول پرداخت کردند، به رادوشــوویچ هم پرداختی 
داشته باشند. با این حال با جدایی سمیعی و آمدن مجید صدری به عنوان سرپرست باشگاه، 
پرســپولیس عما به این توافق پایبند نبود. در شــرایطی که پرسپولیس دیدار برابر الهال 
عربســتان در مرحله چهارم نهایی لیگ قهرمانان آســیا را در پیش داشت، صدری با تامین 
مبلغــی، مطالبات بازیکنان مربوط به فصل گذشــته را پرداخت کرد امــا هیچ پرداختی به 
رادوشویچ نداشت. در ادامه ۲0 درصد دیگر از مطابات بازیکنان مربوط به فصل جدید هم به 

حسابشان واریز شد اما باز هم رادوشوویچ پولی دریافت نکرد.
رادوشــوویچ حدود دو ماه بعد از آخرین پرداختی باشگاه به بازیکنان، یعنی 1۶ آذر 1۴00 به 
باشــگاه پرسپولیس رفت تا 1۹۶ هزار یورو مطالبات خود را دریافت کند اما صدری فقط 50 
هزار یورو از طلبش را پرداخت کرد  و به این دروازه بان وعده داد ۲0 روز بعد، 30 هزار یورو 
دیگر به او بپردازد. همین امر هم باعث شــد راوشــوویچ با ناراحتی محل باشگاه را ترک و 

همان شب از ایران برود.
مدیرعامل وقت باشگاه پرســپولیس در شرایطی که می دانست رادوشوویچ سه فصل با این 
باشــگاه قرارداد دارد و به خاطر دریافت نکردن مطالباتش عما حق قانونی فســخ و مطالبه 
تمــام مبلغ قراردادش مربوط به ســه ســال را دارد، به جای اینکه به توفق باشــگاه به او 
)پرداخت مطالبات در زمان پرداختی به ســایر بازیکنان( پایبند باشد، عما راهی را طی کرد 
که حالا پرســپولیس یک دروازه بان خوب را از دست داده و باید حدود یک میلیون دلار هم 
به او بپردازد. این یعنی مدیری که روزی در یک نشســت خبری مدیران سابق باشگاه را به 
پاســخگویی درباره تصمیماتشــان دعوت کرده بود، حالا خود پرونده ای یک میلیون دلاری 

علیه پرسپولیس ایجاد کرده و پاسخی هم برای این موضوع نداده است.

از تعلیق جودو تا کار در کارخانه قند با دختر طلایی کشتی!

 درویش: احضار دو بازیکن به کمیته انضباطی باشگاه صحت ندارد

تعلیق جودو باعث شــد تا به کشــتی وارد شود و در مدت 
کوتاهی مدال طای مســابقات بین المللی قرقیزستان را به 

دست بیاورد.
۲0 ساله اســت و برای تامین بخشی از هزینه های ورزش 
خود در شــرکت قند فریمان کار می کند. وقتی 10 ســاله 
بود به جودو وارد شــد و به عضویت تیــم ملی هم درآمد 
امــا فدراســیون که تعلیق شــد، کشــتی را انتخاب کرد. 
تکنیک های جودو را در کشــتی پیاده کرد و با قهرمانی در 

مسابقات کشوری به تیم ملی آلیش رسید.
محدثه حســینی در  اولین ســال حضورش در کشــتی به 
مســابقات بین المللی قرقیزســتان اعزام و طای وزن ۶5 
کیلوگرم را به دســت آورد اما دوباره به جودو برگشــت و 
امیدوار است که تعلیق از فدراسیون برداشته شود تا شانس 

حضور و مدال آوری در مسابقات بین المللی را داشته باشد.
حسینی با خبرنگار ایسنا به گفت وگو پرداخت که مشروح آن 

را در ادامه می خوانید.
جودو تعلیق شد، کشتی گیر شدم

از 10 سالگی وارد جودو شدم. آن زمان هنوز کشتی زنان در 
ایران فعال نشــده بود و جودو نزدیک ترین رشته به کشتی 
بود به همین دلیل این رشته را انتخاب کردم. 1۲ سال هم 
عضو تیم ملی بودم. زمانیکه فدراسیون تعلیق شد تمریناتم 
متوقف نشد چون می دانستم بالاخره تعلیق برداشته می شود 
اما مجبور شدم به رشته دیگری بروم. از آنجایی که دایی و 
برادرم کشتی گیر بودند، به این سمت کشیده شدم. البته آنها 
آزاد و فرنگی تمرین می کردند اما در زنان فقط آلیش داریم.  
در تمرینات کشتی استان خودم شرکت کردم و بعد از چند 

ماه در مسابقات کشــوری قهرمان شدم. مسئولان استان 
قبل از مســابقات کشوری آلیش آنالیزی انجام و امیدواری 
دادند که قهرمان می شوم. یکسری تاکتیک ها هم از جودو 
داشتم که آنها را به کار گرفتم و قهرمان شدم. بعد از آن به 

عضویت تیم ملی درآمدم.  
استرسم را کنترل کردم و طلا گرفتم

در اردوی تیــم ملی کشــتی قبــل از اعزام به مســابقات 
قرقیزســتان شرایط خوبی داشتم و مربیان خوبی را انتخاب 
کرده بودند. خانم ها براتی، میرزایی و درخشــانی هر چه در 
توان داشــتند برای ما گذاشــتند و کم و کسری نداشتیم. 
آنالیز خوبی هم از رقبای قزاقستان و قرقیزستان انجام داده 

بودیم تا به مشکل برنخوریم. البته موقع مسابقات استرس 
داشــتم اما باید کنترل می کردم و با تمریناتی که داشتم بر 
استرســم غلبه کردم.لحظه ای که طا گرفتم حس خیلی 
خوبی داشتم چون هر ورزشــکاری آرزو دارد روی سکوی 
قهرمای برود و برای کشورش افتخارآفرینی کند. من هم با 
تــوکل به خدا، زحمات پدر و مادرم و تمریناتی که با برادرم 
انجام داده بودم، اعتماد به نفس خوبی را برای قهرمانی به 

دست آورده بودم.
دوری از جودو برایم سخت است

بعد از برگشــت از مسابقات قرقیزســتان فدراسیون جودو 
اعام کرد، جودو می تواند در بازی های کشورهای اسامی 

شــرکت کند. به همین دلیل از نفرات اول ســال های قبل 
دعوت کردند تا در انتخابی مدعیان جودو شرکت کنند. من 
هم شــرکت کردم و به عضویت تیم ملی درآمدم. در حال 

حاضر هم در اردو هستم.
من جودوکار هســتم که به کشــتی وارد شدم اما الان که 
رشته خودم می تواند در مســابقات شرکت کند، برگشتم تا 
زحمات فدراســیون و مربیانم را جبــران کنم. البته با خانم 
براتی ســرمربی تیم ملی آلیش صحبت کردم و تصمیم بر 
این شد که فعا در جودو بمانم و اگر تعلیق فدراسیون جودو 
تا مسابقات کشــوری آلیش ادامه داشت به کشتی برگردم. 
من از بچگی به جودو وارد شــدم، به این رشته عاقه دارم 
و رفتن به رشته ای دیگر برایم سخت است. البته به کشتی 

هم عاقمند شده ام و رشته فوق العاده ای است.
به خاطر شرایط اقتصادی مجبورم کار کنم

در کنــار ورزش در دانشــگاه آزاد فریمان در رشــته علوم 
تربیتــی تحصیل می کنم و در شــرکت قنــد فریمان هم 
کار می کنم. هدف یک ورزشــکار ورزش و قهرمانی است 
اما شــرایط اقتصادی کشــور به گونه ای است که مجبورم 
کار کنم چون هزینه های بلیت و مکمل ســنگین است اما 
خوشــبختانه شــرکت قند در مورد رفت و آمدها، اردوها و 
هزینه هــا حمایتم می کند و مثــل کارگرهای دیگر به من 
سخت نمی گیرند.از تیم مدیریتی شرکت قند فریمان آقایان 
ابراهیــم دهقان پیــر، فرهام دهقان و علی امینی تشــکر 
می کنم چون حمایتم می کنند. با شــرایط اقتصادی فعلی، 
کمتر اسپانسری پیدا می شود که ورزشکاران را حمایت کند 

اما مدیران این کارخانه از من حمایت کردند.

مدیرعامل باشگاه پرسپولیس گفت: با وجود ۶ بازی مانده تا 
پایان لیگ اما قهرمانی دســت خودمان است و به بازیکنان 
گفته ام کــه اگر همه بازی ها را ببریم شــانس زیادی برای 
قهرمانی داریم.رضا درویش در گفت وگو با خبرنگار ورزشــی 
خبرگزاری فارس، در خصوص شایعه احضار عیسی آ ل کثیر و 
حامد لک دو بازیکن تیم پرسپولیس به کمیته انضباطی این 
باشــگاه که در روزهای اخیر مطرح شده بود، اظهار داشت: 
پرســپولیس ســرمربی و مدیر  تیم دارد و مطمئناً اگر قرار 
باشــد اتفاقی دراین خصوص رخ بدهد، باید از ســمت آنها 
اعام شــود. درباره موضوع عیســی آل کثیر باید بگویم که 
جراحی کردن یا نکردن او یک مسأله پزشکی است. آل کثیر 
فکر می کرد می تواند بدون اینکــه جراحی انجام دهد برای 
پرســپولیس بازی کند، اما در طــرف مقابل کادر فنی چنین 
نظری ندارد و معتقد اســت اگر ایــن بازیکن جراحی انجام 
ندهد نمی تواند مؤثر باشــد. با این وضعیت آل کثیر در حال 
گرفتن تصمیم است تا به زودی پای خود را جراحی کند.وی 
ادامه داد:  درباره حامد لک هم باید بگویم که همانند آل کثیر، 

احضارش به کمیته انضباطی باشگاه صحیح نیست و از سوی 
کادر فنی و مدیریت تیم هیچ چیزی به ما اعام نشده است.

مدیرعامل باشگاه پرسپولیس در خصوص اینکه در فاصله ۶ 
هفته مانده به پایان لیگ برتر و در حالی که سرخ پوشــان ۶ 
امتیاز از اســتقال عقب هستند، چقدر شانس قهرمانی برای 
شــاگردان گل محمدی قائل اســت،  اظهار داشت:  با شرایط 
موجود ما هنوز شــانس قهرمانی داریــم و فقط باید از نظر 
 ـ روانی بیشــتر آماده شــویم. بازیکنان باید سرحال  روحی 
باشند تا بتوانند یک قهرمانی دیگر به دست بیاورند. هواداران 
بدانند که حمایت همه جانبه باشــگاه از بازیکنان و کادر فنی 
است تا در مســابقات باقیمانده با برد از زمین بیرون بیایند.

درویش در پاســخ به این ســؤال که چقدر شانس قهرمانی 
برای پرسپولیس قائل هســتید، گفت:  من هنوز معتقدم که 
شــانس قهرمانی داریم. حتی وقتی ســر تمرین حاضر شدم 
به بچه ها گفتم که قهرمان شدن دست خودمان است و اگر 
همه مســابقات باقیمانده را ببریم شانس بسیار زیادی برای 
قهرمانی داریم. با وجود شرایط فعلی همه چیز دست خودمان 

اســت و بدون توجه به نتایج ســایر تیم  ها باید کار خودمان 
را بکنیم.وی در مورد شــایعه تغییــرات احتمالی در آکادمی 
این باشــگاه افزود: هنوز بحث خاصی در این خصوص نشده 
و گــروه فعلی همانند گذشــته کار خودش را انجام می دهد. 
نتایجی که در فصل اخیر به دســت آمد، نســبتاً خوب بوده 
امــا از طرفی گزینه هایی هم بــرای مدیریت آکادمی وجود 
دارند که هیأت مدیره باید برنامه های آنها را بررســی کند و 
در نهایت ببینیم که مســؤولان آکادمی فعلی تغییر می کنند 
یا نه. چند گروه برنامه های خود را داده اند و تصمیم گیری در 
این باره بر عهده هیأت مدیره باشگاه است.وی درباره جلسه 
اخیری که با یحیی گل محمدی داشــته و اینکه خروجی آن 
چه بوده، تصریح کرد: من با گل محمدی جلسه خوبی داشتم 
و درباره شرایط تیم برای مسابقات آتی و همچنین برون رفت 
از وضعیت فعلی صحبت کردیم. ما هنوز شــانس قهرمانی 
داریم و همه چیز دست خودمان است.درویش درباره شکایت 
رادوشــویچ از پرسپولیس از این باشگاه و همچنین رأیی که 
فیفا بر اســاس آن سرخ پوشان را ۹50 هزار دلار جریمه کرد 

ادامه داد: به هر حال چاره ای نیســت و اتفاقی است که رخ 
داده اما ما هنوز فرصت شــکایت داریم و شکایت خود را در 
موعد مقرر ارائه خواهیم کرد. متأسفانه به خاطر عملکرد بدی 
که برخی به وجود آوردند باید حدود ۹50 هزار دلار که رقمی 
بالغ بر ۲5 میلیارد تومان می شود به رادوشوویچ بپردازیم که 
مبلغ کمی نیست آن هم در شرایطی که با مشکات زیادی 
دســت و پنجه نرم می کنیم. البته این را باید اضافه کنم که 
مبلــغ اولیه کمی بیشــتر بود اما آن را بــا ۹50 هزار دلار یا 
همان 8۶۶ هزار یورو پایین آوردیم. البته وکای باشــگاه به 
دنبال این هســتند که مبلغ جریمه باز هم کمتر شود چرا که 
نباید این همه پول از جیب مردم بی جهت خارج شــود. حالا 
منتظر روزهای آینده هســتیم و باید ببینیم که در آینده چه 
خواهد شــد.مدیرعامل باشگاه پرسپولیس در مورد راه اندازی 
کمیته اقتصادی در این باشگاه افزود: اولین جلسه در هفته ای 
که گذشــت برگزار شد که در این جلســه و با حضور افراد 
اقتصاددان درباره ســرمایه گذاری، تولید سرمایه و فعالیت در 

بورس بحث و برنامه ریزی می شود.

سیو ۸ گل مورد انتظار و متوسط بیشترین مهار؛

اعداد شگفت انگیز امیر عابدزاده در اسپانیا
امیر عابدزاده در تعداد سیو،  آمار فوق العاده 
گلر  این  از  تمجید  برای  تازه ای شده  بهانه 

ملی پوش ایرانی.
هیبت  شاید  سه«،  »ورزش  گزارش  به 
یافت،  نتوان  چهره اش  در  را  پدر  هیمنه  و 
قد و قامتِ بالا و جثهِ مبهوت کننده اش را 
والایی  همت  اما  نبرده،  نه  نبرده،  ارث  به 
پدر  داشته، حال پسر درخشیده، هم ردیف 
هم درخشیده، به قدری درخشیده که بدل 
گشته به یکی از زمامداران قفل دروازه تیم 

ملی و مرد سیاهپوش کشورش.
سیاقِ  و  منوال  با  بازی اش  مشابهت  شاید 
پدر  بسان  اما  باشد  مع  الفارقی  قیاسِ  پدر 
ذاتی  خونسردی  و  آرامش  از  بال،  فراغ  با 
رفلکس  بوده،  برخوردار  میدان  در  خاصی 
های آنی و معرکه اش یادآورِ واکنش های 

برق آسایِ عقاب آسیا بود. 
از  بدیلش  بی  هیبت  کنار  در  که  همانی 
بود. همانی  برخوردار  ذاتی خاصی  افتادگی 
که طی جهنمی ترین لحظاتِ عمرمان در 
ملبورن و ورزشگاه های با جو ملتهب ریاض 
و جده، طی آن لحظاتی که دلهره رنگ و 
روی مان را پرانده، طی همان لحظاتی که 
ثانیه هایش حکمِ ساعت ها را داشته، از تهِ 
آن گلوگاه جهنم، آدامس در دهان چرخانده، 
با آن چهره بشاش رو به روی دوربین تبسمِ 
شکیل تحویل مان داده تا مات شویم از این 

همه حمیت. 
از  بالا آمده، کوشیده  امیر بسان پدر   حالا 
توی  سری  و  بگیرد  وام  پدر  ذاتی  استعداد 
نبردیم،  خاطر  از  آورده،  که  آورد  در  سرها 
او بود که با جدیت و چنگ و دندان شماره 
یک باشگاهِ پرتغالی را به دست آورد، تا که 
روی  از  شد،  مستحکم  پایش  جایِ  قدری 
تعلق خاطری که به کشورش داشت، پیامدِ 
نیمکت نشینی را به جان خریده و از شهرِ 
راهی  پرتغال  مادیرای  جزایر  از  فونشال 
مقصد ابوظبی شد، برای حضور درتیم ملی، 

نه از خاطر نبردیم.
او که عما گزینه سومِ تیم ملی طی رقابت 
آمد  اما  آمد.  می  شمار  به  ملتها  جام  های 
ارجح  را  تیم ملی  افتخار حضور در جمع  و 
دانست؛ پایبند بسان پدر، که نامش به تاریخ 

فوتبال مان تکیه داده است. 
انتهای فصل  تا  بازگشت  از  امیر پس  پس 
حسبِ  مادیرا،  سردِ  نیمکت  به  شد  وصل 
به  دست  بازیکن  قابی،  چنین  در  معمول 
روانی  و  روحی  منظر  از  مشکات  گریبانِ 
شده، اما امیر هرگز چهره محزونی به خود 
نگرفت، عاری از هر گونه حواشی، جلو آمده 
و جلوتر، درخشیده و درخشان تر ظاهر شده 
بعد آن جلدِ یک نشریات  تا طی دو فصل 

پرتغالی را به تسخیر خود درآورد. 
طی همان دو سالِ درخشان در شبه جزیره 

ایبری؛ که هر فصلش را با کلین شیت های 
دورقمی به استقبال فصل بعدش رفته بود، 
پورتوی  تیم  خانگیِ  شکست  آخرین  تا 
منسجمِ کونسیسائو را که چشم ها به خود 
دقیقه  -طی  لیگ  های  رقابت  طی  دیده- 
8۷ با مهار هنرمندانه ضربه پنالتیِ رقم زند، 
همان مهارِ میخکوب کننده اش تا نامش را 
با خطِ درشت الحاق کند به سر درِ گیشه ها.

به لالیگای دو، یکی دیگر  کوچ و عظمت 
نگرش  با  امیر  خردمندانه  انتخاب  آن  از 
هوشمندانه اش برای پیشرفت و رو به جلو 

بودن کارکردش انگاشته می شود. 
بیاندازید  نگاهی  دیویژن  به جدولِ سگوندا 
تیم  با  کشاکش  در  پونفرادینا  که  حالی  در 
لیگای  به  صعود  برای  جدولی  بالای  های 
یک تاش به خرج می دهد اما سایت های 
را بسان  بازیکن تیمش  آماری کارآمدترین 
تیم های فانوس به دست در صفِ انتهایی 
زمین نشانمان می دهند. به خطِ دروازه، امیر 
عابدزاده را، به تنها بازیکن تاثیر گذار تیمش 
از  در این پست طی ده تیم بالای جدولی 

منظر ریتینگِ عملکرد فردی.
معتبر   آماری  مرجع  فوریه  ماهِ  طی 
لیگای  بازیکنان  از  گزارشی   StatsBoms
دو را ارائه داده که نشان می داد، سنگربانِ 
مورد  گل   8 سیو  با  پونفرادینا  یک  شماره 
انتظار)xG( در بین تمام گلرهای لیگای دو 

دستاوردهای  از  بخشی  که  بوده،  رکوردار 
امیر در اسپانیا را برایمان عیان تر می سازد. 
توان  می  امیر  مشهود  های  شاخصه  از 
بازیسازی  در  دقیق  و  بلند  های  پاس  به 
های  العمل  عکس  گونه  همین  و  تیمی 
در  بالا  تمرکز  و  جریمه  محوطه  در  آنی 
شرایط مخمصه انگیز اشاره کرد او مشکل 
قواره  و  قد  در  تا  کرده  ترمیم  را  خروجش 
را  المللی خود  بین  و  یک سنگربان مطرح 

نشان دهد.
به  ضربات  به  خورده  گره  گلرها  زندگی 
کرات نواخته شده، به کنترلِ مکرر گردش 
برخاف  امیر  اگرچه  توپ،  امان  بی  های 
باشگاهی، طی  رده  در  درخشانش  بازیهای 
دیدار برابر کره جنوبی کمی پریشان خاطر 

و لغزنده ظاهر شد.
او که حسب معمول بی اعتنا به حواشی و 
را  تیمش  عنانِ  ها  ورزشگاه  سهمناک  جوِ 
گرفت.  می  دست  در  زمین  خطِ  انتهای  از 
اتهام  انگشت  ای  عده  لغزش  این  از  پس 
نبریم  خاطر  از  رفتند،  نشانه  سویش  به  را 
او در پستی در دل اروپا درخشش داشته و 
تجربه جمع کرده که فوتبالمان در گذشته با 
آن نامانوس بوده، خود را از چله لیگی رها 
های  تیم  بزرگترین  قدمی  یک  به  و  کرده 
تیم ملی مان  اسپانیایی رسانده که دو گلر 
مجال حضور و خودنمایی طی آن لیگ را 

کماکان به دست نیاورده اند.
پونفرادنیا  یک  شماره  گوید  می  ما  به  آمار 
طی هر مسابقه حداقل 3.۴ سیو داشته که 
بهتر از هر دروازه بان دیگری در لیگای دو 
درخشیده  آسیا  عقاب  قد  هم  امیر  تا  بوده، 
باشگاه  ایجنت  پای  که  درخششی  باشد. 
تمپار  منطقه  به  را  اسپانیایی  بزرگ  های 
کشانده تا نشریه اسپورت اسپانیا به او لقب 
»سپر« دهد و نشریه آس او را »قابل پیش 
لیگای  به  تابستانی  انتقال   « ترین  بینی 

اسپانیا بخواند. 
او را میراث دارِ خاطره سازترین دروازه بانِ ما 
احمدرضا می دانند، اما وجه تمایز احمدرضا 
و امیر مابین زمین های سنگاخی با زمین 
و  تمرین  به  شد،  خواهد  زبر خاصه  های 
ممارست در سالن های دم کرده و فرسوده 
با زمین های لوکس و متنوع آکادمی های 
فوقِ پیشرفته. حالا اما امیر در زیرسایه پدر 
درخشیده؛ درخشیده تا یک گلرِ شش دانگ 
تحویل فوتبالمان دهد. درخشش  و تجربه 
که  اروپا  سطح  در  مداوم  حضور  گرانبهای 
آستانه  در  مان  ملی  تیم  مدد  به  توان  می 
جام جهانی آمده، او که به خوبی مطلع است 
وظیفه حراست از دروازه ای را برعهده می 
به  آرزو  میلیون  میلیون ها،  گیرد که چشم 
و  آخرین سنگر  از  دوخته شده؛ حفاظت  او 

511/1آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی »امید« تیم ملی کشورش. 
نظر به دســتور مواد 1 و3 قانون تعیین تکلیف وضعیت  اراضی و ســاختمان های فاقد سند 
رسمی مصوب 13۹0/۹/۲0 و برابر رای شماره 1۴00۶030۶008001855 مورخ 1۴00/8/۲۷ 
هیــات  تعیین تکلیف موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی طرقبه شــاندیز 
تصرفات مالکانه و بامعارض متقاضی خانم فاطمه مشتاق عشق  فرزند رسول  مورد تقاضا و 
انتقال از محل مالکیت مالک خود متقاضی نسبت  به مالکیت ششدانگ یک باب باغ  مشتمل 
بر بنا  به مســاحت 1۴8۲/5۹ متر مربع قســمتی از پاک ۴8۴5  فرعی از 10 -  اصلی واقع 
در خراســان رضوی بخش 0۶ مشهد حوزه ثبت ملک طرقبه شاندیز محرز گردیده است. لذا 
به موجب ماده 3 قانون  تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی 
و مــاده 13 آئین نامه مربوطــه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه 
محلی و کثیرالانتشــار در شــهرها منتشــر و در روســتاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه 
اشــخاص ذینفع به آرای اعام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و 
در روســتاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک 
تسلیم و گواهی تقدیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
مبادرت به تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواســت به 
اداره ثبــت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبــت موکول به ارائه حکم قطعی 
دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می 
نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. م. الف 5۶3 تاریخ انتشار 

نوبت اول: 1۴01/1/۲۷. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1۴01/۲/11
حسن ابوترابی- مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک طرقبه شاندیز

2/آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
نظــر به دســتور مــواد 1 و3 قانون تعیین تکلیــف وضعیت  اراضی و ســاختمان های فاقد 
ســند رســمی مصوب 13۹0/۹/۲0 و برابر رای شــماره 1۴00۶030۶00800۲۷۷1 مورخ 
1۴00/1۲/1۶ هیــات  تعیین  تکلیف موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی 
طرقبه شــاندیز تصرفات مالکانه و بامعارض متقاضی  آقای امیر لشکری قاسم دخت فرزند 
محمود مورد تقاضا و انتقال از محل مالکیت مالک رسمی  آقای حامد نگوئی نوغانی متقاضی 
نســبت  به مالکیت ششدانگ یک  قطعه زمین  مشتمل  بر ساختمان به مساحت ۲511 متر 
مربع قســمتی  از پاک ۲0 فرعی از181-  اصلی واقع در خراسان رضوی بخش 10 مشهد 
حوزه ثبت ملک  طرقبه شاندیز محرز گردیده است، لذا به موجب ماده 3 قانون  تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 آئین نامه مربوطه این آگهی 
در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه محلی / کثیرالانتشار در شهرها منتشر و در 
روستاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعام شده اعتراض داشته 
باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض 
خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و گواهی تقدیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید 
ظرف یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل 
نماید و گواهی تقدیم دادخواســت به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات 
ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل 
نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت 
مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 
نیست . م.الف 5۶5تاریخ انتشار نوبت اول: 1۴01/1/۲۷. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1۴01/۲/11

حسن ابوترابی- مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک طرقبه شاندیز

511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک فریمان 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
آگهــی موضوع مــاده 3 و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیــف وضعیت ثبتی و اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 1۴00۶030۶0۲۲0008۷۹ هیات اول موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حــوزه ملک فریمان تصرفات مالکانه بامعارض متقاضی آقای حســین غامی فرزند 
محمد بشــماره شناسنامه 8۶58 صادره از فریمان دریک باب ساختمان به مساحت  11۶/80 
متر مربع  پاک  ۴۲50 فرعی از ۲۷۶  اصلی واقع در بخش 13 خریداری از مالکیت رسمی 
متقاضی محرز گردیده اســت .لذا به منظور اطاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشــند می توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتــراض خود را به این اداره 
تسلیم وپس از اخذ رســید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خودرا 
به مراجع قضایی تقدیم نمایند .بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 
اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد . تاریخ انتشار نوبت اول: 1۴01/01/۲۷. 

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1۴01/0۲/11
محمدرضا رجایی مقدم - رئیس ثبت اسناد واماک فریمان
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این شب ها ماه سلامتی و برکت بالای سر ماست. زیر نور این ماه، مهر شما، 
دل کودکان محک رو روشن تر می کنه.

قهرما ن های کوچیکمون دلشون به عشق همیشگی شما قرصه تا دستاشون به 
این ماه بلند برسه.

آرزو می کنیم سال دیگه این موقع سلامتیشون برگشته باشه.
برای تأمین هزینه درمان و سلامتیشون، سهیم بشین!

وعده ما، زیر نور این ماه، برای سلامتی

ماه سلامتی، با مهر شما روشن تر می شه!

درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

طرح وزارت ارتباطات برای جبران افزایش قیمت اینترنت

رییس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی با اشاره به تغییرات 
قیمت بســته های اینترنتی از تهیه برنامه ای جبرانی برای اقشار کم 
برخوردار خبر داد. »صادق عباســی شاهکوه« رییس سازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی با اشاره به اینکه مرجع تعرفه کمیسیون 
تنظیم مقررات ارتباطات است، گفت: آخرین مصوبه تعرفه اینترنت 
همراه مربوط به سال ۹5 و اینترنت ثابت مربوط به سال ۹۶ است و 
بعد از این تاریخ، کمیسیون مصوبه  جدیدی دراین باره نداشته  است.

وی به تعیین کف و سقف قیمت بر اساس مصوبه کمیسیون تنظیم 
مقررات برای اپراتورها اشــاره کرد و افزود: اگر اپراتورها بین کف و 
ســقف قیمت بفروشند و با دلایل توجیهی عدم مخالفت سازمان را 
گرفته باشــند تخلفی نکرده اند و سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی به عنوان ناظر مصوبات کمیسیون تنظیم برای رعایت حدود 
قانونی قیمت ها بســیار حساسیت دارد و هرگونه افزایش حداقلی در 
چارچوب مقررات هم حتماً باید با توجیهات کامل و اطمینان از تداوم 

خدمت و افزایش کیفیت شبکه باشد.
رئیــس رگولاتوری ادامه داد: ســازمان تنها در یک مورد دســتور 
می دهد آن هم زمانی که اپراتوری بالاتر از ســقف قانونی یا پایین تر 
از کف قیمت گذاری کند. اگر بالاتر از سقف باشد باید فوری برگردند 
اگر پایین تر از کف باشــد معمولًا دســتور نمی دهیم بالاتر از کف 
ســرویس بدهند بلکه مطابق مقررات دســتور می دهیم حداقل سه 
ســال ادامه دهند یعنی به طورکلی دستورات رگولاتوری همیشه به 
سمت حمایت از مصرف کننده است. پس دستور افزایش نمی تواند از 
سمت رگولاتوری صادر شود.عباسی شاهکوه تصریح کرد: شاید این 
ســؤال پیش بیاید که چرا از کف قیمت پائین تر نمی شود، دلیل آن 
این است که اپراتورهای قوی تر رقیبان را با پایین کشیدن قیمت ها 
از رقابت خارج نکنند. چراکه آنچه واقعاً بازار را تنظیم می کند رقابت 
است. یادآوری می کنم قبل از وجود رقابت در موبایل سیم کارت به 
قیمت رسمی ۴۴0 هزار تومان و نوبت های یک ساله عرضه می شد.

وی با اشــاره به بالا رفتن هزینه های شبکه ها در سال های گذشته، 
گفت: در سال های ۹۶ و ۹۷ بر اساس اطاعات ما اپراتورها سالانه 
حــدود یک میلیارد دلار برای شــبکه های خود هزینه می کردند اما 
این رقــم هم اکنون به دلیل افزایش قیمــت دلار به حدود 300 تا 
۴00 میلیون دلار رســیده که ازنظر ریالی حتی بیشــتر هم هست 
ولی حجم تجهیزاتی که می توان تأمین کرد بســیار کمتر اســت. با 
توجه به اینکه درآمد ریالی اســت اگر این رونــد ادامه پیدا کند در 
آینده شــبکه  باکیفیتی باقی نمی ماند که در مــورد ارزانی یا گرانی 

آن صحبت کنیم.
رییس ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی افزود: در سال 
گذشته به دلیل قانون بودجه امکان افزایش قیمت حتی در چارچوب 
مصوبات کمیســیون وجود نداشت درحالی که اپراتورها دائماً با طرح 
مشــکات خود به دنبال موافقت با افزایش بودند اما امسال که این 
منع قانونی برداشــته شد در حد همان مصوبات سال های ۹5 و ۹۶ 

به صورت حداقلی تغییراتی در تعرفه های خود اعمال کرده اند.
عباسی شــاهکوه با اشاره به بررسی های انجام شــده در بسته ها و 

تعرفه هــای جدید، گفت: غیر از یک مورد ابهــام در تعرفه یکی از 
اپراتورهای ثابت که بافاصله تا تکمیل بررســی ها برگردانده شــد 
بقیه تغییرات بر اســاس مصوبه کمیسیون تنظیم بوده و تخلفی رخ 
نداده است اما از اپراتورها خواســته ایم تا حد امکان این افزایش ها 
حداقلی باشد و تاش کنند با تعریف بسته های مناسبتی یا هر روش 
دیگر اقشاری از جامعه که ممکن است دچار مشکل شوند را در نظر 
بگیرند.وی ســقف فروش یک گیگابایت اینترنت برای سیم کارت 
دائمی و اعتباری را به ترتیب حدود ۴0 هزار تومان و ۶0 هزار تومان 
و برای اپراتورهای ثابت را ۲ هزار تومان بر اساس مصوبه کمیسیون 
تنظیم مقررات اعام کرد و افزود: در حوزه موبایل که تاکنون بسیار 
پایین تر از این مبلغ عرضه می شد و در حوزه ثابت نیز کمی بیشتر از 
50 درصد سقف تعیین شده به فروش می رسید. البته در حال بررسی 

هستیم که حتی سقف تعرفه موبایل را کاهش دهیم.
عباســی شاهکوه با اشاره به اینکه ما بر اســاس قانون از اپراتورها 
نه افزایش تعرفه که پوشــش کامل، کیفیت بهتر و ارتقای فناوری 
می خواهیم که مطالبات اصلی مردم. فعالان این حوزه است، تصریح 
کرد: با این افزایش قیمت ها و امکان سرمایه گذاری اپراتورها، دیگر 
بهانــه ای از اپراتورهــا نمی پذیریم و از آنها خواســته ایم که برنامه 
خود را به صورت گام های یک ســاله برای پوشــش کامل پهن باند 
ســیار، افزایش دو برابری کیفیت و پوشــش 5G حداقل برای 10 
درصد جمعیت کشــور تا سه سال آینده به ما ارائه کنند.وی به آغاز 
سرمایه گذاری اپراتورها بعد از واگذاری فرکانس ۲300 توسط وزارت 
ارتباطات از ســال گذشته اشاره کرد و افزود: توجیهاتی که اپراتورها 
برای افزایش قیمت داشته اند تا حدی قابل قبول است و ما از طرف 
مــردم وظیفه داریم پیگیری کنیم که این درآمدها صرف توســعه و 
افزایش کیفیت و پوشــش شــبکه شــود. من همین جا از اپراتورها 
می خواهم کــه هم میــزان افزایش مؤثر، هم دلایــل خود و هم 
برنامه های خود برای توســعه را برای مردم عزیزمان تشریح کنند. 
البته با توجه به وجود فضای نســبتاً رقابتی کاربران هم تا حدودی 
حق انتخاب دارند.عباسی شــاهکوه با اشاره به اینکه حجم استفاده 
۴0 درصد کاربران دیتای موبایل زیر ۲ گیگابایت است، تصریح کرد: 
با تأکید وزیر ارتباطات به دنبال برنامه ای هســتیم که برای جبران 
افزایش قیمت برای اقشــار کم برخوردار یا کل جامعه بسته هایی را 
در نظر بگیریم که مشکلی ازنظر دسترسی عادلانه ایجاد نشود و این 

برنامه، پس از نهایی شدن اعام می شود.

با سیستم نیرو محرکه الکتریکی؛

پهپاد ۲۰ کیلویی با ۳9 ساعت 
پرواز رکورد زد

یک پهپاد ۲0 کیلوگرمی شــرکت لاکهید مارتین با بیش از 3۹ 
ساعت پرواز، رکورد جهانی جدیدی ثبت کرده است.

به گزارش نیواطلس، بخش برنامه های توسعه پیشرفته »اسکانک 
ورکس« )Skunk Works( لاکهید مارتین رکورد جدیدی برای 
یک پهپاد گروه ۲ )پهپادهایی با وزن 5تا۲5 کلیوگرم( ثبت کرده 
اســت. در این عملیات یک پهپاد »استاکر VXE« به مدت 3۹ 

ساعت و 1۷ دقیقه و ۷ ثانیه پرواز کرد.
از آنجــا که پهپادها بدون خلبان حرکت می کنند و قادر به انجام 
فعالیت های خودکار هســتند، قدرت تحمل آنها برای پروازهای 
طولانــی نه تنهــا در نمونه های بزرگ با موتــور جت، بلکه در 
نســخه های کوچکتر و قابل حمل مانند »اســتاکرXVE« نیز 

اهمیت زیادی دارد.
پهپادهای خط اســتاکر نخستین بار در ســال ۲00۶ در لاکهید 
توســعه و طی ســال ها بارها ارتقا یافتند تا قابلیت های مختلف 
و قدرت تحمل آنها بهبود یابد. جدیدترین نســخه این پهپاد یک 
نمونه قابل حمل است که می توان در دو کیسه پاستیکی بزرگ 

آن را جابه جا کرد.
یک فرد به راحتی می تواند آن را ســر هم بندی کند. همچنین 
یک اپراتور برای کنترل پهپاد کافی اســت. این پهپاد با وزن ۲0 
کیلوگرم، از سیســتم نیــرو محرکه الکتریکی اســتفاده می کند 
که انرژی مورد نیاز آن توســط یک پیل سوختی اکسید جامد با 
ســوخت پروپان )SOFC( تامین می شود. به این ترتیب هواپیما 
می تواند با ۲.5 کیلوگرم بار حدود 8 ساعت پرواز کند. مدت زمان 

پرواز پهپاد با کمک باتری نیز ۴ ساعت است.

خبر

علمی

علمی

پزشکان مزایای شــگفت انگیز مصرف فلفل سیاه 
را برای سامتی شــرح داده اند.به گزارش خبرنگار 
گروه علم و پیشــرفت خبرگزاری فارس به نقل از 
هندوســتان تایمز، پزشــکان آیورودا بر این باورند 
که  فلفل ســیاه  نفخ شــکم را تســکین می دهد؛ 
در طب ســنتی چین نیز از فلفل سیاه برای درمان 
صرع استفاده می شــود.آیورودا یک علم باستانی و 
کهن و نزد بسیاری از افراد هندی و 
اروپا و آمریکا است که از هندوستان 
ریشــه گرفته و به خصوص در هند 
بســیار مرکز توجه اســت، اگر چه در 
کشــورهای دیگر نیــز در قالب طب 
جایگزین اســتفاده می شود. در آیوردا 
از گیاهان طبی، ماســاژ و یوگا برای 
درمان بیماران اســتفاده می شود.علم 
مدرن نیز نشــان داده، فلفل سیاه در 
واقع فوایدی برای ســامتی دارد، عمدتاً در نتیجه 
آلکالوئیدی به نام پیپرین، ماده شــیمیایی که طعم 
تند فلفل و آنتی اکســیدان قوی آن را مهیا می کند.

آنتی اکســیدان ها مولکول هایی هســتند که مواد 
مضری به نــام رادیکال های آزاد را از بین می برند. 
رژیم غذایی ناســالم، قرار گرفتــن بیش از حد در 
معرض نور خورشید، مصرف الکل و سیگار می تواند 

تعــداد رادیکال های آزاد را در بــدن افراد افزایش 
دهــد. وجود بیش از حد آنها می تواند به ســلول ها 
آســیب برساند، افراد را ســریع تر پیر کرده و باعث 
طیفی از مشکات ســامتی از جمله بیماری های 
قلبی عروقی، سرطان، آرتریت، آسم و دیابت شود.

مطالعات آزمایشــگاهی روی حیوانات و ســلول ها 
نشان داده است که پیپرین با این رادیکال های آزاد 
مقابله می کند. فلفل ســیاه همچنین ممکن اســت 
جــذب کورکومین را که ماده فعال موجود در ادویه 
ضد التهابی محبوب زردچوبه اســت، بهبود بخشد. 
دانشــمندان دریافتنــد که مصــرف ۲0 میلی گرم 
پیپرین به همراه ۲ گرم کورکومین میزان دسترسی 
به کورکومین را در انســان تــا ۲000 درصد بهبود 
می بخشــد.مطالعات دیگر نشان داده اند که فلفل 
ســیاه ممکن است جذب بتاکاروتن را بهبود بخشد، 
ترکیبی که در سبزیجات و میوه ها یافت می شود و 
بــدن آن را به ویتامین A تبدیل می کند. بتاکاروتن 
به عنوان یک آنتی اکسیدان قوی عمل می کند که 
ممکن اســت با آسیب سلولی مبارزه کند. تحقیقات 
نشــان داد که مصرف 15 میلی گرم بتاکاروتن با 5 
میلی گرم پیپرین در مقایسه با مصرف بتاکاروتن به 
تنهایی، ســطح بتاکاروتن خون را به میزان زیادی 

افزایش می دهد.

محققان به مردانــی که به ویروس کرونا مبتا 
شده اند هشدار دادند.

به گزارش خبرنگار ســرویس علم و پیشــرفت 
خبرگزاری فارس به نقل از هندوســتان تایمز، 
نتایج یک بررســی صورت گرفته 
نشان می دهد، حتی بیماری خفیف 
یا متوســط کوویــد-1۹ می تواند 
به  مربوط  پروتئین هــای  ســطح 
عملکرد تولید مثل مردان را تغییر 
دهــد که ممکن اســت باروری را 

مختل کند.
این تحقیق که هفته گذشــته در 
ژورنال ACS Omega منتشــر شــد، سطوح 
پروتئین را در مردانی کــه از کووید-1۹ بهبود 

یافته بودند، مورد تجزیه و تحلیل قرار داد.
 ،۲-SARS-CoV اگرچــه به گفته محققان، 

ویروســی که باعث کووید-1۹ می شود، عمدتا 
بر سیستم تنفســی تأثیر می گذارد، اما، ابتا به 
ویروس و پاســخ بدن به آن، به بافت های دیگر 

نیز آسیب می رساند.
آنها گفتند که شــواهد اخیر نشان می دهد که 
عفونت کرونا می تواند باروری مردان را کاهش 
دهد و این ویروس در اندام های تناسلی مردانه 

شناسایی شده است.
این تیم دریافت که  کرونا تعداد و تحرک اسپرم 
در مــردان بهبود یافته را به میزان قابل توجهی 
کاهش داده و تعداد اســپرم های معمولی نسبت 
بــه مردانی که کووید-1۹ نداشــته اند، کاهش 
یافته است.به گفته پژوهشــگران این مطالعه، 
 ۲-SARS-CoV یافته ها نشــان می دهد که
اثرات مستقیم یا غیرمستقیم بر سامت باروری 

مردان دارد که پس از بهبودی باقی می ماند.

مزایای شگفت انگیز مصرف فلفل سیاه برای سلامتی

هشدار محققان به مردانی که دچار کرونا شده اند


